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22anys
de compromís 
amb el barri

(Pàgs. 10-11)

L'anàlisi detallat 
dels resultats de les 
eleccions al barri
ECP torna a imposar-se. PP i ERC 
els que més augmenten suports, 
C’s i CDC els que més en perden

250
números

Informant i fomentant la cohesió 
del barri

30 anys de comunicació amb compromís
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Entrevista amb 
Montserrat Ballarín, 
presidenta del Consell 
del nostre districte i 
regidora de Comerç i 
Mercats
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Amb el suport de:

Editorial

"Amb el considerable nombre d'asso-
ciacions que tenim a la Zona Franca és 
imprescindible un element dinamitzador 
que faciliti el diàleg entre associacions i 
entre les mateixes entitats, els veïns i les 
administracions. Aquest és el paper que 
volem jugar i ho farem el millor possible".

Així deia el nostre primer editorial al 
gener de 1994, quan sortíem al carrer 
per primera vegada. 22 anys després, 
amb 250 números sota l'espatlla vostès 
són els millors jutges de la feina feta. El 
pas del temps, ens aporta perspectiva i 
una altra visió dels fets. I quan més en-
rere millor. Valorem molt aquella petita 
llavor que s'ha convertit en tot un arbre, 
que parla de la nostra trajectòria. Com 
aquella olivera, símbol que vam escollir 
en els nostres inicis per representar el 
desig de pau, persistència i tenacitat que 
va impulsar aquest projecte i que com 
els seus fruits ha fet possible que cada 
mes pugueu gaudir-nos.
Som plenament conscients dels nostres 
desafiaments en aquest temps. Fer enca-
ra més per la comunicació local. Mante-
nir la nostra pluralitat. Aconseguir ar-
ribar a molts més temes i continuar en 
la línia d'aportar l'anàlisi i les mirades 
més enllà de les petites coses que ocor-
ren. Més enllà de l'arbre sense podar i el 
carrer sense asfaltar. Tenir visió de futur. 
Plantejar i qüestionar allò del que no es 
parla, generar el debat.
Però tampoc perdem de vista que 
aquesta tasca és compartida. És meitat 
nostra i meitat vostra. Depèn de les ga-
nes que ocorri. Millorar i créixer com a 
col·lectivitat només és possible quan es 
pren consciència de la necessitat de fer-
ho, i a més, es té la voluntat de fer-ho.
La il·lusió i l'esforç col·lectiu no ens han 
tret mai l'exigència de treballar amb la 
professionalitat de qualsevol altre mit-
jà. Amb moltes més limitacions però 
també en millors condicions que altres 
tants. Estem contents i agraïts. La nostra 
major satisfacció és saber que som útils 
per tots vosaltres. És aquest el veritable 
motiu de la nostra permanència com a 
mitjà al barri, i de la nostra alegria avui. 
Moltes gràcies a tots i totes!

Una trajectòria 
amb complicitats 

del barri

Pots fer-nos arribar la teva foto-denúncia al correu electrònic: redaccio@amcl.cat
O per correu a: c/Foc, 128. Espai Musical La Bàscula, 1a planta, 08038, Barcelona

 La notícia positiva
Yohany Limpias

Benito Maín, veí del barri, artista i gran professional de la forja i del treball amb ferro 
va rebre el 04 de juliol, de les mans del president de la Generalitat, Carles Puigdemont, 
el premi de Mestre Artesa, en l'acte de lliurament dels Premis Nacionals d'Artesania.
22 mestres més han estat distingits dins aquesta celebració, que encetava el calendari 
d'actes de la Setmana d'Artesania de Catalunya, una iniciativa del Govern per impul-
sar el coneixement del sector i afavorir la comercialització dels productes artesanals.
El diploma de mestre artesà divulgatiu, que ha rebut Maín, s'atorga a aquelles perso-
nes que, tot i no haver exercit professionalment l'ofici artesà, combinen l'excel·lència 
en el domini tècnic de l'ofici i les aportacions a la seva pràctica amb la capacitat de 
transmissió dels coneixements de l'ofici mitjançant el mestratge, la docència o qual-
sevol altre mitjà pedagògic per donar continuïtat a un o més oficis artesans. ■       

Benito Maín reconegut com Mestre Artesà pels Premis 
Nacionals d’Artesania
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El mes passat es va editar el  número 250 de 
La Marina i en aquesta entrega us oferim un 
petit compendi de reflexions i vivències de 
la mà d’alguns dels tants i tants col•labora-
dors que ha tingut el nostre diari; persones 
que van començar la seva trajectòria profes-
sional i a vegades el seu amor per la comu-
nicació, acompanyades per la nostre ploma 
o pels nostres micròfons, parella de ball in-
separable del diari.  Altres, que no es dedi-
quen a l’ofici també es van comprometre Ens 
deixem un pendent pel proper número de 
setembre, una entrevista sencera amb l’im-
pulsor i fundador d’aquesta associació, Juan 
Antonio Reyes.. 

Fent també una entrevista al president de 
l’Associació de Mitjans de Comunicació Lo-
cal (AMCL), de la que formen part el diari 
La Marina i l’emissora, La Marina FM. 

Joan Barutell és l’altre company que ha 
viscut amb intensitat la nostre història. Li 
hem preguntat pels desafiaments dels nos-
tres mitjans i per la seva experiència. 

Quina és la valoració que en fas d’aquest 
250 números.

Jo crec que és molt positiva. Hem vist 

l’evolució, hem fet de motor i ho hem po-
gut explicar. Crec que hem estat una peça 
important, com a entitat que som, molta 
gent ha passat per aquí. Fan un esforç molt 
dur, venen gratis, hi dediquen moltes hores. 
No som una empresa de comunicació, per 
tant tenim tots els problemes que tenen les 
entitats del barri, hi ha desajustos i tots els 
daltabaixos que comporta el voluntariat, que 
sempre és oscil·lant.
Com heu fet perquè La Marina no s’enfon-
sés, en una època de crisi tant dura?

Sent molt cabuts, resistint tot l’equip, ca-
pitanejats pel Juan Antonio i per mi, ani-
mant la gent tot el que hem pogut perquè 
no se’ls podia pagar amb res. Hi som grà-
cies a la gent que ha seguit aquí. Hem rebut 
molt poques ajudes econòmiques, per sort, 
la publicitat no ha baixat massa, encara que 
alguna vegada hem hagut de posar-hi diners 
entre tots de la nostra butxaca perquè no es 
tanqués. Aquesta gent hi posa diners perquè 
ho senten seu.
Quina ha estat en aquest temps l’aportació 

dels medis al barri?
Han ajudat a ser un altaveu de tot el que 

els ha pogut interessar als veïns. Es nota el 
seu apreci en el moment en que reclamen 
que es parli d’ells o d’algun tema que els 
afecta perquè saben que som l’altaveu. 
Quins són els reptes que ara mateix tenen 
el medis? 

Han de tornar al model que vam tenir 
anteriorment. Hi ha d’haver una base de 
voluntariat però també de gent assalariada 
que doni estabilitat professional a la publi-
cació. Perquè també es fa formació amb la 
gent que ve de fora i quan marxen poden 
dir que tenen preparació. I s’han de coordi-
nar els treballs dels col·laboradors.
Que ens pots dir de l’experiència en la pre-
sidència de la associació de la AMCL?

Ja havia estat a l’entitat a la primera etapa. 
Vaig començar aquí amb 14 anys i l’experi-
ència va ser la base per a les feines que he 
tingut després. Vam tenir formació i experi-
ència. Podríem dir que un màster per totes 
les dificultats amb que et trobes. He estat en 
tres ocasions aquí i en aquesta última ja sa-
bia a que m’enfrontava. A nivell personal he 
estat director, vicepresident  i ara president, 
cosa que m’ha fet molta il·lusió. Fa quatre 
anys , molta gent ens donava per morts. I 
mira ara, després de la crisi que hi ha hagut, 
i continuem molt vius. ■

El recorregut és llarg, però ens 
queda molt de camí
|| Esther Pardo 
|| Redacció
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La nostra història des de la mirada dels col·laboradors

Maria del Mar 
Presidenta de l'AMCL i part del 
consell de direcció de La Marina 
(1998-2002)

Tenia exactament catorze anys i corria l'any 
1988 quan em vaig embarcar en aquest 
somni romàntic que ara coneixem com 
A.M.C.L. M'hi he passat tota la vida; la meva 
adolescència, joventut i edat adulta i he col-
laborat tant a la ràdio com a La Marina.

Tirar endavant una revista no va ser fàcil, 
però la il·lusió i les ganes de fer una bona 
feina ens va ajudar a superar els esculls. Tinc 
molts, moltíssims records; uns més dolços 
que altres, però el balanç sempre ha estat 
molt positiu i els recordo ara, estimat lector, 
amb tu que sempre has estat aquí.

Recordo molt bé la reunió de junta on 
vam decidir el nom de la revista que havia 
de sortir en uns mesos, no ho teníem clar, 
vam fer moltes votacions i finalment hi va 
haver un clar nom guanyador: La marina 
dels barris de Zona Franca que més tard va 
passar a ser únicament La marina; recordo, 
també, com si fos avui, el dia que vam sor-
tir al carrer a repartir aquell diari descone-
gut als nostres barris, ningú el volia agafar 
però vam ser perseverants i vam aconseguir 
mesos més tard que ens la traguessin de les 
mans literalment, i recordo molt bé quan 
vam decidir que La marina s'havia d'escriu-
re tota en català... Són tants records...

La marina va suposar posar nom i 
cognoms al nostre estimat barri; posar-lo al 
mapa i donar veu als seus habitants.

Gràcies, Marina, per sortir cada mes mal-
grat tots els entrebancs, perquè, gràcies a tu, 
el nostre barri es va fer visible.

Felicitats als companys que ara, 250 nú-
meros després, treballen dia a dia perquè La 
marina surti cada mes. Feu una feina enco-
miable. Ànim i endavant! ■

Xavier Sanz
Periodista
Director de La Marina 
(1994-1995)

La Marina, els inicis
Sempre he recordat amb gran estima la 
meva etapa com a director de la publicació. 
Em considero un privilegiat per haver diri-
git els dos primers anys de vida de la revista, 
els seus inicis i primers mesos de vida amb 
una barreja d'il·lusió, passió pel projecte i 
manca d'experiència.

L'aposta de Juan Antonio Reyes i l'equip 
de l'entitat per la premsa escrita, la ràdio fei-
na uns anys que ja treballava, va ser la clau 
d'aconseguir que la Marina fos una realitat. 
L'impacte als barris va ser molt important i rà-
pidament vam aconseguir una presència molt 
important, d'un mitjà escrit i en català!

Omplíem un buit, normalitzàvem un canal 
de comunicació que en poc temps esdevindria 
una plataforma de construcció comunitària i 
escola de periodistes i, sobretot, un espai on 
molts joves i no tan joves es van trobar.

Personalment tinc dos records especial-
ment emocionants; en primer lloc les visites a 
casa de Paco Candel, al carrer Foneria, a reco-
llir la col·laboració mensual que ens entregava 
en paper de ceba mecanografiada. Per un jove 
periodista que tot just començava aquelles tro-
bades periòdiques eren tot un privilegi.

En segon lloc, una imatge, tres persones 
grans assegudes a un banc a la cantonada de 

Mare de Déu del Port amb Foneria. Un d'ells 
amb La Marina a les mans, llegint als altres dos 
en veu alta els articles de la darrera edició que 
escoltaven atentament, encara avui m'emocio-
no al recordar-lo! Aquell dia vaig saber que la 
revista tindria llarga vida.

Felicitats i endavant a l'equip actual! ■

Sandra Pedrals
Periodista
Directora de La Marina 
(2000-2009)

Molt més que periodisme
Que els mitjans de comunicació locals de 

proximitat, com ara La Marina i La Marina 
FM, són una de les millors escoles de periodis-
me és més que evident. Tampoc hi ha discussió 
en què l'experiència que s'assoleix participant 
activament en aquests projectes és clau per la 
trajectòria professional de qui es vol dedicar 
a la comunicació, en qualsevol de les seves 
vessants. Personalment, el meu pas per l'AM-
CL m'ha donat seguretat i eines per trobar el 
meu camí en el món del periodisme, però m'ha 
aportat molt més... Molt, i molt més.

En uns moments convulsos i inestables com 
els que estem vivint, sembla que la tendència 
sigui la de protegir el nostre cercle més íntim i 
reduït de persones. Fem el que sigui perquè no 
falti la feina, per poder arribar a final de mes i 
que hi hagi un plat a taula, per tots. A mi, i als 
meus, si us plau, que no ens falti de res... Vet 
aquí un dels grans efectes de la crisi: un pen-
sament individual fruit de la por a perdre es-
tatus social. Quan dic que els anys que he estat 
a l'AMCL m'han aportat molt més que experi-
ència en periodisme, em refereixo a que m'han 
fet obrir els ulls i aprendre de la importància 
del treball col·lectiu, del voluntariat i de l'in-
dispensable que són els moviments associatius 
per impulsar millores en el nostre entorn, els 
nostres barris. Res de pensaments individuals, 
com ens estan fent creure.

Gràcies, moltíssimes gràcies, per ser una 
escola de periodisme però, sobretot i especial-
ment, per ser una escola per la vida. Per molts 
i molts anys! ■

Myriam Reyes
Columnista

"Un tren petitó que corria que corria..qui 
vulgui pujar que s'afanyi que s'afanyi que 
s’en va"...així va començar un viatge que ara 
farà 250 publicacions.. que no són poques.

En el seu començar vàrem estar presents 
uns joves amb moltes ganes de fer i de fer-nos 
escoltar. Vam sentir la necessitat d'utilitzar un 
mitjà de comunicació local, de proximitat que 
sones veu a tothom que tingués ganes d'expli-
car o reivindicar coses dels nostres barris. Un 
mitjà que fos referencia en el nostre entorn i 
també en el mateix districte de sants Montju-
ïc. Apropar els barris de La Marina a la ciutat 
de Barcelona i viceversa. Un lloc de Formació, 
informació i de lleure.

Teníem moltes ganes i vam posar tota l’ il-
lusió ...era un altre gran projecte després de la 
Radio. I va néixer La MARINA.. nom que es 
va tornar a recuperar amb el que es coneixien 
els nostres barris.

Com a experiència personal he de dir que va 
ser intensa.. Encara feia batxillerat i va ser en 
el meu temps de lleure que em vaig de dedicar. 
Formar part de tota aquesta aventura em va 

permetre conèixer persones molt interessants 
de les que encara formen part del meu entorn 
i d'aprendre els "entresijos" de funcionaments 
interns de la comunicació en tots els seus ves-
sants. No sempre va ser tot una bassa d´oli, tre-
ballar amb un equip humà voluntari i no fixe és 
complicat per treure cada mes una publicació, 
lidiar amb les institucions públiques i amb els 
corresponents interessos polítics no és FÀCIL 
perquè no sempre estan contents amb el que es 
parla d ells...però aixo és lo que realment fa que 
el periodisme i els que el fan siguin autèntics. 
Vam marxar molts col·laboradors i col·labora-
dores segurament molts treballen ara en altres 
mitjans ..va ser plataforma per desenvolupar 
la creativitat de tots aquells que vam partici-
par..i sobretot l´incertesa en molts moments 
si aquell seria l'últim numero que es publicaria 
per la precarietat econòmica en la que ens hem 
trobat en molts moments. Dit això agrair de tot 
cor el meu pas per aquesta Publicació. Gràcies 
a tots els companys i companyes del comença-
ment com els que esteu ara. NO perdre el sen-
tit CRÍTIC vers la realitat que ens envolta i no 
deixar-se manipular fa que un mitjà sigui digne 
de ser. ■

Juan Bibian
Cineasta
Columnista i col·laborador 
(1994-2016)

El color verd de La Marina
La directora de la revista em demana que, 
com un dels fundadors, faci un escrit recor-
datori d'aquests 250 números de la Marina i 
satisfet i nostàlgic m'hi poso.

Feia un fred mes de gener de 1994, quan un 
grup de gent jove, impulsats pel director de 
l'emissora, Juan Antonio Reyes i algun il·lusi-
onat cineasta amateur, van posar en marxa un 
anhelat projecte que viuria paral·lel a la Radio 
del barri: Una revista, anomenada La Marina, 
que com a eix central tractaria els temes de 
proximitat essencialment socials i culturals del 
nostre barri.

Vam començar al carrer Segura, dins l'antic 
Polvorí, a la muntanya màgica que un parell 
d'anys abans havia rebut la cita olímpica molt 
a prop nostre.

En aquells anys els avatars per a que apare-
gués un cop al mes, han estat molts, però sempre 
gràcies a la implicació dels redactors, directors 
(majoritàriament dones) i junta directiva, anà-
vem solucionant i intentant millorar dia a dia.

Anys després, ja a la nova seu del Centre la 
Bàscula, seguim a la mateixa línia, amb l'aju-
da dels voluntaris i fins i tot vàrem plantar un 
arbre, símbol de les nostres ramificacions en 
projectes varis sempre amb l'interès veïnal com 
a objectiu.

Jo, des de la meva petita col·laboració cine-
matogràfica des del primer número a l'Aco-
modador en que recordava aquell desaparegut 
Cine Capri del carrer Foneria, de color verd 
com aquesta olivera que ens identifica, sem-
pre estaré agraït i recordaré aquest camí amb 
el color de la il·lusió com a meta. Por tot això, 
Gràcies Marina!! ■

Maria Jesus Valderas
Professional de la salut
Presidenta de l'AMCL
(2002-2007)

"Caminante, son tus huellas
el camino y nada más;
Caminante, no hay camino,

se hace camino al andar.
Al andar se hace el camino,
y al volver la vista atrás
se ve la senda que nunca
se ha de volver a pisar.
Caminante no hay camino
sino estelas en la mar."

Ha estat per a mi un plaer escriure aquestes 
línies per celebrar els 250 números de la pu-
blicació "la Marina".

Vaig viure el naixement de la criatura de 
molt a prop i vaig participar des del primer 
moment a la secció de Salut.

Després de molts anys de participació van 
dipositar la confiança en la meva persona i 
vaig ocupar-me de la presidència de l´As-
sociació de Mitjans de Comunicació Local 
(AMCL) on pertany la publicació, durant 
tres anys.

L’equip humà que va iniciar el projecte amb 
ganes i molta il·lusió era compost per volun-
taris...uns més joves i d'altres no tant que tení-
em com a idea principal que la comunii local 
esta per apropar al ciutadà a tot allò impor-
tant que passa en el seu medi més immediat 
i més real: la salut, el transport, l'habitatge, el 
comerç, la seguretat les activitats del seu vol-
tant..fer ressò dels problemes i també de l'art 
i creativitat...tot això des de la llibertat de no 
estar sota les sigles de cap partit o institució.

Crec que la continuïtat de la publicació 
sense interrupció es mereix una felicitació i jo 
diria que una GRAN FESTA.

Fer la Marina cada mes era i és un miracle.
Gràcies!!! ■

Anna Rabassó
Periodista
Coordinadora de redacció de La 
Marina i responsable de La Ma-
rina Digital (2013-2015)

La redacció de La Marina és un espai que 
ajuda als més joves que volen dedicar-se al 
món de la comunicació aprendre i créixer 
tant professionalment com personalment. 
El meu pas per La Marina m’ha aportat 
una experiència de per vida que no hagués 
adquirit en cap altre mitjà, en cap altre lloc 
hagués pogut realitzar tantes activitats i 
aproximar-me al barri i a les seves històries. 
El diari és un gran projecte fet entre molts i 
per a tots, és una eina de difusió que ajuda a 
estar el dia de tot allò que succeeix al nostre 
voltant. ■

Eva Albiol
Periodista
Cap de redacció
(2013-2015)

‘La Marina’, ha estat el gran laboratori on 
he pogut aprendre l’autèntic significat de la 
paraula ‘periodista’. En una ocasió em van 
preguntar per què era necessària aquesta 
publicació. És fàcil; els grans mitjans ens ex-
pliquen el que passa a l’altra punta del món, 
però ‘La Marina’ porta el dia a dia i l’actua-
litat més propera a aquells a qui els afecta. 
Penso que els veïns, les entitats i els movi-
ments associatius de la Marina es mereixen 
una publicació com aquesta. ■
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I aquesta pàgina, 
després de debatre 
molt i molt ens l’hem 
reservat. Perquè de-
ien que en ens falta-
ven, que també hau-
ríem d’haver publicar 
això i allò. I la veritat 
és que cada mes ens 
passa el mateix. De-

batre i debatre fins que surt, que és com 
parir un nen. Concebre la idea, rumiar-la, 
donar-la voltes i voltes i al cap de moltes es-
tones escriure tot el que volem dir i creiem 
que vosaltres voleu llegir. I quant ja tenim tot 
a punt sona el telèfon, rebrem un correu o 
algú apareix per la redacció demanant-nos 
un ‘petit’ espai per a la seva causa. Una festa, 
o una malaltia que s’ha de donar a conèixer 
o qualsevol altre. I tornem enrere. 

Els i les companyes de la redacció, mentre 
tant, abstrets en la seva feina demanen entre-
vistes i pregunten al carrer. I així amb molt 
dinamisme, enfeinats  però amb molta ale-
gria fem el diari cada mes. Us deixem unes 
pinzellades de qui som i perquè creiem en 
aquest meravellós projecte, que encara més, 
lector, lectora, veí i veïna, reclamem la vostra 
implicació.  

Juan Antonio Reyes
Fundador i director de La Marina. 

Yohany Limpias
30 anys. És periodista i cap de 
redacció del diari La Marina.   
Em defineixo com a una estu-
diant permanent perquè penso 
que la vida es un continu apre-

nentatge. 
El diari per a mi per es una oportunitat 

meravellosa de poder contar històries i apor-
tar una mica a la reflexió col·lectiva que crec 
que entre tots hem de construir. Penso que la 
seva aportació al barri es inavaluable i que fa 
una tasca important i necessària.  

Soraya Diebra
38 anys. És professional de les 
relacions publiques, fotògrafa i 
música. Baixista i guitarrista en 
LOS ELÉCTRICOS, banda de 
rock de Barcelona i col·laborado-

ra com a fotògrafa i redactora a La Marina.
Ja fa temps col·laborava amb altre revista, la 

de Trinitat Nova. Un dia vaig pensar “podria 
col·laborar amb la del meu barri! Vaig a veure 
qui porta el tema i des de llavor aquí estem. 

Mauro Sturlese 
36 anys. Secretari de direcció 
d’una companya d’assegurança 
i part de l’quip de redacció.

Des de la seva fundació, La 
Marina m’ha informat de les no-

tícies i activitats del barri, acompanyant-me 
des que era un adolescent. Tot i que no sóc 
periodista de formació, sempre m’ha atret la 
possibilitat de poder col·laborar en un mitjà 
de comunicació, de manera que quan vaig la 
possibilitat d’escriure per la revista de refe-
rència del meu territori, no ho vaig dubtar. 
És per a mi un honor poder formar part de la 
seva història i participar en aquest projecte 
del barri i per al barri.

Daniel Fernández
28 anys. És tècnic d’integració 
social i responsable de la distri-
bució del diari. 

La Marina reflecteix molt més 
la realitat i preocupacions de 

les persones que som aquí. Això fa que tin-
gui un caràcter reivindicatiu i que agradi al 
públic. Així doncs, recomano a tothom que 
participi en les activitats del barri i col·labori 
amb La Marina que es realitza cada mes per 
tal de fer-la més atractiva i més pròxima als 
veïns del barri. 

Clara Ferrer
25 anys. És professional del 
marketing i part de l’equip de 
redacció del diari.

El que em va motivar a for-
mar part d’aquest diari va ser 

poder contribuir a mostrar el millor que pot 
oferir aquest barri; la seva gent. Sempre he 
pensat que tenim grans persones de totes les 
edats amb històries increïbles, persones amb 
vides corrents que mereixen ser explicades, 
persones que aporten valor afegit. Amb el 
meu granet de sorra i des de la meva profes-
sió, volia formar part de la difusió d’aquesta 
qualitat humana, mostrant que som un barri 
amb un potencial humà meravellós. 

Patricia Rubio
23 anys. És arqueòloga i part del 
equip de redacció de La Marina.  

Sempre he sentit curiositat i 
atracció pel món de la comuni-
cació, i quan vaig veure l'oportu-

nitat d’endinsar-me en aquesta aventura, no 
m’ho vaig pensar dos cops.

Vaig trobar important que la gent coneixi i  

respecti el que és seu legítimament: el patri-
moni material i immaterial de la humanitat. 
No vaig saber res del meu barri, fins que vaig 
investigar algunes memòries arqueològiques 
i alguns passatges de llibres i articles histò-
rics, on veritablement vaig denotar el gran 
potencial històric que tenia a casa meva. El 
diari La Marina, al igual que el nostre patri-
moni històric, es nostra, es de tots i de totes.

Laura Subiñas 
35 anys. És jurista, diplomada 
en treball social i part de l’equip 
de redacció de La Marina. 

La Marina és un diari que 
sempre ha estat a casa meva. El 

motiu és perquè es la veu del meu barri, ex-
plica coses que em remouen la consciència i 
m’agrada. És un modest projecte que aconse-
gueix tirar endavant gràcies a la col·laboració 
altruista de qui ofereix el seu llapis, les seves 
idees i el seu temps. La Marina ha nascut per 
treure a la llum les necessitats del barri de la 
Zona Franca, proposar millores, intercanviar 
punts de vista i potenciar l’associacionisme i 
sobretot per recuperar la memòria històrica 
d’aquest barri i el paper que han jugat i juguen 
els vostres veïns.

Esther Pardo 
62 anys. Naturòpata i escriptora.

La meva col·laboració amb La 
Marina va començar ja fa molts 
anys. He vist a molts joves asse-
guts davant l’ordinador fent els 

seus primers contactes amb el periodisme. 
També he vist passar diferents directores i 
sempre he estat com a casa. Tornar a La Ma-
rina ha estat retornar a casa. El meu barri es 
molt important per a mi,  estic molt orgullo-
sa i aquest altaveu que es La Marina és im-
prescindible perquè fa d’enllaç amb la gent.  
Entrar a una botiga veure els exemplars i 
tornar l’endemà i veure que ja no n’hi ha cap 
és una cosa emocionant. 

David Edo
42 anys. Professional del dis-
seny gràfic i responsable de la 
maquetació del diari.

No sóc del barri i no coneixia 
el diari fins que vaig començar 

a col·laborar com a maquetador, ja que era 
i segueix sent una de les meves passions. 
D'això ja fa gairebé dos anys i aquí continuo, 
aportant el meu granet de sorra per què La 
Marina pugui seguir endavant. 

Agustin forteza
73 anys. És fotògraf de professió 
i reporter gràfic del diari. 

Fa anys que col·laboro amb 
La Marina per ser el mitjà d’in-
formació per excel·lència del 

barri. La meva filosofia és aconseguir fer un 
servei informatiu de qualitat. Sé el complicat 
que es tirar endavant mes a mes la revista i 
n’orgulleix ser part del seu equip.  

Rafel Vidal
Fotògraf, col·laborador del diari.

Col·laboro amb el diari per-
què sóc veí del barri i aquest 
és el nostre. Em sembla molt 
important la feina d’informar 

als veïns de tot que el que succeeix al nostre 
entorn. i faig de fotògraf.

Daniel Navarro
24 anys. Professional del gra-
fisme i col·laborador gràfic del 
diari. 

Per a mi es un plaer poder 
plasmar i compartir les meves 

idees en imatges i que tothom pugui gau-
dir-les. M'agrada molt ser part dàquest pro-
jecte. 

Pepe Caracoles
Col·laborador gràfic. 

Fa 15 anys que col·laboro amb 
el diari i em sento molt content 
i orgullós de treballar en aquest 
equip. Penso que el diari apor-

ta molt als veïns per conèixer i defendre els 
seus drets.

Elena Garcia i 
Neus Borrell. 

Les formiguetes. 
Col·laboro amb el 

diari perquè és una 
forma de retornar 

una mica del que el barri m'ha donat.
Jo  penso que la comunicació es fonamen-

tal per entendre’ns i fer que les coses avancin 
de mica en mica. En aquest sentit la tasca del 
diari es fonamental.  ■

Un somni pot ser un projecte, un projecte pot ser una 
realitat; comparteix amb nosaltres La Marina
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La gent opina:  Què opina sobre el Diari La Marina? Quina aportació creu vostè 
que fem per al barri? 

Vine a gaudir al

Bar del Mercat 
de La Marina 

Els millors entrepans, 
tapes i vermuts

• Fernando Abad, Associ-
ació de Veïns i Veïnes de 
Sant Cristòfol: 

“La conec des de que es va 
fundar. L’aportació que feu 

és informar el que ocorre i penso que 
la vostre tasca és fonamental al nostre 
barri.’’ 

• Eli Rolando, Associació 
de Veïns i Veïnes del Pol-
vorí: 

“Una publicació molt im-
portant per a mi. Ajuda al 

barri i al moviment obrer. Compleix la 
seva comesa notablement i estem con-
tents de tenir-los a la nostre disposició.’’

• Enrique Rubio, Associa-
ció de Veïns i Veïnes de La 
Vinya: 

“Està bé i funciona al barri. 
S’hauria de fer més difusió, 

en quant exemplars correspon. Abasta 
tots els temes del barri i m’agrada.’’ 

• Felipe Mayoral, Associ-
ació de Veïns i Veïnes de 
Les Estrelles Altes – La 
Cadena: 

“Sense aquest diari estarí-
em a la mercè dels grans diaris i sense 
constància del què succeeix al barri. És 
beneficiós que existeixi com a medi de 
comunicació. El treball estava paralitzat 
i s’està reiniciant, això és important i co-
neixent tot el que succeeix al barri de La 
Marina, que n’és molt essencial.’’  

• Iván Ruíz, Associació de 
Comerciants La Marina: 

“La principal via de comu-
nicació a tot el barri, és fan-
tàstic. Estem al dia gràcies 

al diari La Marina i sabem què ocorre 
en tot moment.’’ 

• Yolanda Gutiérrez, 
APALIM: 

“Feu un treball molt bo. 
Reflectiu el que ocorre i el 
que es fa a La Marina. Sou 

un mitjà d’atenció i suport per al barri.’’

• Esther Darder, AMPA 
Escola Bàrkeno:
 
“És un medi de informació 
important per al barri. Ens 
manteniu informats de les 

que coses que succeeixen al barri. Ens 
involucreu pel que ocorre a La Marina.’’

• Neus Borrell, Consell de 
barri La Marina: 

“L’aportació és estupenda. 
La gent espera La Marina 
només finalitzar el mes. La 

informació és molt bona. Em sembla 
molt bé i estic contenta amb el diari.’’

• Isabel Valiente, Grup 
Folk Montjuïc: 

“És un luxe tenir aquest 
tipus de diari al barri. 
M’agrada molt, està al ser-

vei del barri, tant el diari com la ràdio.’’

• Vicens, Fotògraf: 

“Totes les revistes que es 
publiquen són bones. Crec 
que feu un bon treball. 
Com més es pugui millo-

rar en qüestions històriques i culturals, 
en general, doncs perfecte. És un diari 
sense ànim de lucre, ja que la gent col-
labora obertament amb la causa veïnal.’’

• José María Torres: 

“Evidentment, és molt útil. 
La gent del barri té un bon 
seguiment d’aquest. Jo per-
sonalment, sempre m’han 

prestat col·laboració tant pel diari, com 
per la ràdio. Estic d’acord en una línea 
més popular, sou gent molt honrada i 
treballadora. Està molt bé La Marina.’’

• Conchita Navarro, veïna del barri: 

“Una bona aportació de les 
coses que esteu fent, estem 
vivint tots junts en una 
mateixa barriada sense ne-
cessitat de traslladar-nos 

a un altre lloc per poder gaudir d’acti-
vitats i diversos esdeveniments. És im-
portant saber el que passa al nostre en-
torn. Participem en tot el possible que 
puguem fer.’’

• Encarna Satorre, Centre 
ANCORA: 

“Ens tenen a tots infor-
mats, la gent sap de les ac-
tuacions que hi ha. I a més, 

de tot tipus d’actuacions, com per als 
nens i els casals. En cada època hi ha 
una entrega corresponent sobre aquests 
esdeveniments i sobre el que els pot in-
teressar a la gent a més a més, de la in-
formació. Les persones que dirigeixen 
La Marina estan molt implicats, per de-
fendre el dret de tots nosaltres.’’

• Alfonso Bravo, Club de 
la Petanca del 8 de maig:
 
“Aportació molt bona, es-
teu col·laborant amb tot el 
barri a través de nosaltres, 

per exemple. Informeu a tot el barri i 
inclòs a l’Ajuntament. Agraït amb vos-
altres i la col·laboració és molt bona.’’

• Lourdes Santos, AMPA 
Escola Polvorí: 

“Ens teniu al corrent del 
que succeeix al barri. Si no 
fos per vosaltres, no sabrí-

em el què succeeix. És un mitjà proper 
i podem acudir a vosaltres per acce-
dir als nostres serveis i/o donar-nos a 
conèixer.’’

• Equip de la Biblioteca 
Francesc Candel. 
El diari La Marina és un 
recurs d’informació local 
molt consultat pels habi-
tants dels barris de la Ma-

rina, amb informació diversa. Creiem 
que tenir mitjans de comunicació tant 
pròxims enriqueix a que tots sapiguem 
més i millor que fan moltes persones i 
entitats al barri. A la biblioteca molts 
usuaris esperen la distribució del diari 
per poder agafar el seu exemplar, i així 
estar al dia de les notícies del barri.
Per molts anys, i que en compliu molts 
més.

• Manel Coronado, Vice-
president del consell del 
barri: 

“El diari es un bon mitjà 
per donar a conèixer els 

nostres barris i una bona eina per do-
nar veu a tothom.’’

• Rosalia Fernández, As-
sociació de veïns i veïnes 
de Can Clos: 

“El diari la Marina ens in-
forma de tot el que passa al 

barri, tant de les escoles, com dels ve-
ïns i les entitats. Ens ajuda a saber més 
del que va succeint. Quan necessitem 
saber alguna cosa, tenim una font de 
consulta.’’

Patricia Rubio
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L’acomodador
Juan Bibian

Dos bons tipus 

El jardí
Xavier Sanz

Després de sis mesos de negociacions, dues campanyes electorals amb 
les seves respectives nits electorals; perquè tot segueixi com estava... o 
no? La resposta a la pregunta en unes setmanes.

No obstant, podem arribar a algunes constatacions. En primer lloc, que tenim encara 
una democràcia molt jove; un sistema polític poc acostumat al pacte, a la negociació i on el 
control dels aparells dels partits sobre tots els processos de pressa de decisions és enorme.

En segon lloc, col·lectivament som una societat poc madura, en el sentit que conjunta-
ment hem arribat a l’acord que allò que no es podia desbloquejar mitjançant la negociació i 
el pacte –la governabilitat-, ho podrien resoldre les urnes en una segona volta, i resulta que 
no funciona d’aquesta manera! Les democràcies madures saben que és en la taula de negoci-
ació on es troben els punts d’acord, on es construeixen els ponts i els compromisos.

La situació ens demana créixer, madurar com a societat i exigir als nostres governants que 
facin la seva feina. I les urnes deixen d’altres preguntes en l’aire, perquè l’electorat no castiga 
la corrupció, als corruptes i als que els han protegit? Aquesta pregunta si es mereix una jor-
nada de reflexió. ■

Les constatacions després 
del 26JLa pel·lícula es un alè de aire fresc en la comèdia de acció moderna. Res-

pira l’aroma d’aquells films dels anys setanta –fins i tot vuitanta- amb una 
parella de detectius molt diferents, cada un amb la seva idiosincràsia. De 
cop te n’adones de que Ryan Gosling sap gesticular. És maldestre, mal-
girbat, però amb estil; una mica covard i faldiller i alcoholitzat. Vaja, un 

diamant en brut per a fer riure. Per la seva part, Russell Crowe és una bestia, bàrbar a més 
no poder, però el més sensat de tots dos i el que hi posa una mica de sen. Dos actores que es 
treuen el mono de la serietat i es posen al servei del riure per a delit del que s’asseu a la butaca.

La cultura de la dècada ho copa tot. Des del vestuari –cridaner i estrafolari-, als guateques i 
festes a modo d’orgies multitudinàries. No falta la industria del porno i del automòbil, fusio-
nades quasi en una, i una banda sonora espectacular, 

Amb aquest espatarrant  desplegament  tècnic i sonor, i la qualitat del repartiment; el som-
riure babau  no s’esborra durant tota la pel·lícula. El treball de Shane Black va navegant per 
obres com “Boggie Nights”, fins i tot “Superdetective en Hollywood”, i ofereix un producte 
entretingut i, sobre tot, molt divertit.

I por si fos poc, encara queda el morbo d’ajuntar una altre vegada Russell Crowe i Kim 
Basinger a Los Ángeles, convertida novament en una ciutat del pecat, la luxúria i els excessos. 
Como si el seus personatges a “L. A. Confidential” s’haguessin  retrobat, però sense glamur. 
Amb aquests ingredients res no falla en aquests  “Dos bons tipus”. ■

La Marina: 30 anys teixint xarxes al barri
La raó de ser d’ABD com a entitat 
social és l’atenció a les persones des 
de la proximitat, un aspecte per al 
qual és imprescindible l’arrelament 
al territori, element que ens ager-
mana amb La Marina. La nostra 
relació amb La Marina es remunta 
als seus inicis, sempre hem entès 
que els mitjans de comunicació 
locals són aquells més propers al 
dia a dia dels barris, els que tenen 
capacitat per fer d’altaveu de les in-
quietuds i problemàtiques del ciu-
tadà i per donar cabuda a petites 
històries o iniciatives que moltes 
vegades els grans mitjans ignoren. 

El gran coneixement que La Marina 
té del barri i, sobretot, la seva sensi-
bilitat pels temes socials i la proble-
màtica de les drogodependències, 
ens ha convertit en aliats. Durant 
aquests 30 anys de relació, sempre 
hem trobat en La Marina el suport 
necessari per a les nostres causes. 

Diaris com La Marina són im-
prescindibles per a la generació 
d’una cohesió social i d’una ciuta-
dania compromesa amb la ciutat i 
els seus veïns i veïnes. Una ciutada-
nia forta i empoderada que, gràcies 
a mitjans com La Marina, troben 
un espai en el qual expressar-se. 

Al llarg dels seus 250 números, La 
Marina ha contribuït a la salut de-
mocràtica del barri, oferint infor-
mació però també un espai de di-
àleg i anàlisi als veïns i a les entitats.

ABD treballa amb les persones i 
per les persones. En aquest sentit, 
els mitjans de comunicació juguen 

un paper central a l’hora de fer di-
fusió de les nostres causes entre la 
població i sumar esforços. El suport 
de La Marina ha estat fonamental 
per mantenir-nos propers als ve-
ïns i veïnes i conèixer de primera 
mà què els preocupa i quines són 
les seves necessitats. Només amb 
el contacte directe amb la  ciutada-
nia serem capaços d’adaptar-nos a 
les necessitats reals de la població i 
donar les respostes adequades. 

Un dels altres èxits de La Marina 
ha estat la recuperació de la iden-
titat de barri. El diari té un paper 
central en la seva memòria col-
lectiva, apropant la història dels 
carrers i places de La Marina als 
lectors i lectores. Durant els dar-
rers 30 anys, La Marina ha fet una 
important feina de revalorització i 
reivindicació del barri com un ac-
tor principal en la vida del conjunt 
de la ciutat, una tasca essencial per 
donar embranzida als veïns i veï-
nes, comerciants i entitats de l’àrea.  

Felicitats per aquests 30 anys 
i 250 números! En volem molts 
més! ■

 Felisa Pérez, presidenta de ABD

▶ L'equip d'ABD.                                             

“Gràcies a mitjans 
com La Marina es 

potencia una ciutada-
nia forta i empodera-
da i es contribueix a 
la salut democràtica 
del barri, oferint in-

formació però també 
un espai de diàleg i 

anàlisi als veïns i a les 
entitats”
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Albert Deusedes
Barcelona, 40 anys. Primer Secretari de PSC 
Sants-Montjuïc, afiliat a UGT i soci de Médicos 
sin Fronteras.

Jordi Fexas
Barcelona, 50 anys. Llic. en Història. Ac-
tivista social i polític. Ciutadà compro-
mès amb el moviment veïnal i associatiu.

Barcelona, 57 anys.  Llicenciada en Cièn-
cies de la Informació, Postgrau en Anàlisi 
del Capitalisme Contemporani. Conselle-
ra  de La Marina.

Esther Pérez 

Han jugat un gran paper de cohesió 
social, ajudant a mantenir la identitat 

del barri i donant veu a nous pro-
jectes i col·lectius, a la cultura, la 

memòria històrica i les reivin-
dicacions del veïnat. Amb 

ells hem mantingut el re-
cord de la Zona Franca 

i l’orgull de viure a la 
Marina. Gràcies 

per la feina feta!

Sergi Sarri

Barcelona, 28 anys. Enginyer Tècnic Aeronàutic i 
Màster en Gestió Aeronàutica. Amant de la poesia 
i la llibertat.

Una valoració molt positiva. El diari de la Marina i la 
seva ràdio han fet una gran tasca d’inclusió social, de vi-

sualització de les entitats i veïns que treballen dia a 
dia per un millor barri i de difusió de la llengua 

i cultura catalana. Els encoratgem a se-
guir endavant, amb pluralitat, per 

molts anys més.

Molt bona feina tant de la ràdio com del diari La 
Marina, sempre compromesos amb i per al bar-
ri. Presents i atents a tots els esdeveniments 
i diferents realitats del barri. Esperem 
que la bona i molta feina segueixi 30 
anys més. Endavant!

Tant La Marina com La Marina FM són impres-
cindibles. La proximitat amb la que duen a terme la 
tasca informativa és fantàstica, col·laborant amb tot 
el veïnat per mantenir la cohesió social i la identitat de 

barri. Per molts anys i que en vinguin molts més 
i els visquem plegats!

Ángel Lao
Granada, 45 anys. Casat. Tres fills. 
Llicenciat en Dret. Oficial del Re-
gistre Mercantil de Barcelona.

Felicitar pels 250 números i els gairebé 30 anys de pre-
sència als barris de la Marina i per molts més anys. Els 

mitjans de comunicació són essencials en demo-
cràcia i els de proximitat aconsegueixen a 

més a més conèixer l'entorn proper i 
que els ciutadans se sentin pro-

tagonistes de les seves prò-
pies vivències.

M. Lluïsa Pahissa

Barcelona, 62 anys. Viu a Sants. Par-
ticipa activament en el moviment 
independentista i és membre de 
Sants-Montjuïc per la Independència.

Els mitjans de comunicació de pro-
ximitat, tant els comarcals o locals o, 
com en aquest cas, de barriada, són 
una de les riqueses de la nostra ciutat i el 
nostre país, i per tant cal felicitar el diari 
i l’emissora La Marina per haver fet tan 
bona feina durant tres dècades, po-
sant en valor la informació local.

José Antonio 
Calleja

47 anys. Funcionari de la Gene-
ralitat. Llicenciat en Criminologia 
i Diplomat en Recerca Privada. 
President del PP  Sants-Montjuïc.

Sou un referent i necessaris als 
barris de La Marina. Heu contri-
buït al sentiment de pertinença 

dels veïns i veïnes i al canvi de Zona Franca a La 
Marina.  Moltes felicitats per aquests 250 nú-

meros i gràcies per la tasca a tots els que heu 
passat tan pel diari com per la ràdio al 

llarg de tots aquests anys.

La mirada dels set consellers portaveus del districte de Sants-Montjuïc sobre un mateix tema. 

Vols proposar preguntes als consellers? Escriu a les nostres xarxes socials 
o al nostre web: facebook.com/lamarinacat i lamarinadigital.cat

La Marina fa 250 números i junt amb l’emissora La Marina FM, més de 30 anys de comunicació i 
compromís amb el barri. Quina és la seva valoració de la tasca realitzada per la nostra publicació?
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La màquina 
expenedora de 

billets de TMB no 
s´ha inclòs el titòl T4

Elena García
Consell de barri

11/04/16

Horaris, sorolls, 
aforament, Bar 

SinEncambio, a Mare 
Déu Port 228 

 Mare de Déu de Port 295 
    Reclamació veïnal
      09/05/2016

Neteja esplanada 
c/Segura, 22 on hi ha 

transformadors elèctrics

Rosa Silva
Audiencia Pública

14/05/2016

Il·lustració: Daniel Navarro

Instal·lar fanal
al Carrer Alumi-

ni entre Alts Forns i 
Coure (costat Firal). 
No hi ha il·luminació 

Carmen Sánchez
Reclamació veïnal 

18/02/16

Continuem vigilant 
una per una les sol·licituds 

fetes per tot el veïnat.
Encara falta la teva. 

Truca'ns al 
932965007

Les petites i mitjanes empreses, fins i tot 
les que estan formades per una sola per-
sona, són l’eix de l’economia: entre 2002 
i 2010 van generar el 85% de la creació 
d’ocupació laboral a Europa i, a causa 
d’això, la Comissió Europea va aprovar el 
2008 la Small Business Act, per facilitar el 
finançament per aquestes empreses, reduir 
la burocràcia, promoure l’accés al mercat i 
estimular l’emprenedoria.

Però l’Estat, fent cas omís de les direc-
trius europees, dificulta, frena i desincen-
tiva l’autoocupació i l’obertura d’un negoci 
o empresa. Aquests són alguns dels entre-
bancs que cal superar: 

1-. BUROCRÀCIA: Les petites i mitjanes 
empreses (Pimes) es regeixen pels matei-
xos tràmits legals que les grans empreses. 
Per a moltes, es fa indispensable contrac-
tar una gestoria administrativa que suposa 
un cost aproximat d’uns 500€ anuals, sen-
se incloure impostos ni despeses.

2-. PRESSIÓ FISCAL: D’entre els prin-
cipals països europeus, Espanya és dels 
que menys avantatges fiscals ofereix a les 
Pimes en relació a les grans empreses. 
Aquesta condició en dificulta la competi-
tivitat i fomenta l’evasió d’impostos.

3-. QUOTES DE LA SEGURETAT SO-
CIAL: L’empresari o l’autònom estan obli-
gats a cotitzar abans de rebre cap euro pel 
seu negoci i a pagar mensualment, inde-
pendentment de la facturació. El 2016, 
aquestes quotes suposaran 2.723,76€ 
anuals fixes per cada treballador. En al-
tres països hi ha sistemes alternatius, 
com per exemple, cotitzacions segons els 
ingressos.

4-. SANCIONS: En cas d’endarreriments 
o impagaments s’apliquen recàrrecs severs 
que oscil•len entre un 20% i un 100% de 
l’import. Aquesta duresa contrasta amb la 
impunitat que tenen algunes administra-
cions públiques que incompleixen els ter-
minis amb els seus proveïdors. 

5-. LIQUIDACIÓ DE L’IVA: Pimes i au-
tònoms han d’avançar l’import de l’IVA 
encara que no l’hagin cobrat, tenint en 
compte que, moltes vegades, la part mo-
rosa és la mateixa administració.

6-. MOROSITAT: Alguns proveïdors 
abusen de les Pimes i incompleixen els 
terminis de pagament establerts per la llei. 
Aquestes empreses es mostren indefenses, 
ja que si reclamen, poden perdre clients, 
sobretot si es tracta de grans empreses o 
la mateixa administració pública. 

7-. ACCÉS AL CRÈDIT: El poc patrimo-
ni que tenen les Pimes fa que se les consi-

deri poc solvents i tenen moltes dificultats 
per accedir al crèdit. A més, els empresaris 
o autònoms han de respondre amb el seu 
patrimoni als crèdits. Alguns s’han hagut 
d’hipotecar i altres ho han perdut tot.

8-. PREU DE L’ENERGIA: A banda de ser 
un dels països amb l’electricitat més cara, 
sembla que les polítiques del Govern posen 
pel davant els interessos del sector elèctric al 
progrés de l’economia i dels treballadors. ■

Els 8 entrebancs als emprenedors
|| ANC
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La Marina segueix apostant pels 
“comuns” i el PP puja també al barri

Ctrl+C, Ctrl+V. Un primer cop d’ull als re-
sultats registrats als barris de La Marina dóna 
una imatge quasi fotocopiada a la que es va 
veure en els darrers comicis, sense gaires can-
vis respecte sis mesos enrere. La dada més 
significativa, en aquest sentit, és la caiguda 
de la partipació en -5,7%, seguint la mateixa 
tendència que s’ha observat a la resta de Bar-
celona i Catalunya.

ECP torna a imposar-se. PP i ERC els 
que més augmenten suports, C’s i 
CDC els que més en perden

Pel que fa les preferències dels veïns, es 
manté la confiança majoritària a En Comú 
Podem, que amb el 32,9% torna a imposar-se 
amb claredat a la resta de partits i confirma 
que ha pres el relleu als socialistes com a re-
ferent polític majoritari del barri. La coalició 

encapçalada per Xavi Domènech ha aconse-
guit ser la primera força a totes i cadascuna 
de les barriades històriques i de les 18 sec-
cions censals de La Marina, en una tendèn-
cia que es manté a bona part de les zones de 
tradició obrera de l’àrea metropolitana. Tot i 
registrar un petit descens del -0,4% respecte 
el 20-D, els comuns segueixen tenint una àm-
plia diferència de 12 punts respecte el segon 
partit, el PSC, que té el 21,1% dels vots i puja 
un +0,7%.

On sí hi ha hagut un canvi de posicions és 
a la tercera plaça, que el PP ha arrabassat a 
Ciutadans. La revifada que el partit de Rajoy 
ha experimentat arreu d’Espanya també s’ha 
reproduït al nostre barri, on ha crescut un 
+2% i arriba al 15,7% dels vots, mentre que, 
com si fossin vasos comunicants, la formació 
d’Albert Rivera també pateix aquí una caigu-
da similar a la de la resta de l’estat i es queda 
en un  12,4%. 

A la 5a i 6a posició, de nou hi trobem els 
partits independentistes, ERC i CDC, amb el 

10,3% i 4,6% respectivament. El més desta-
cable respecte aquests partits és que Esquerra 
continua guanyant terreny a Convergència, 
que segueix en caiguda lliure (perd quasi una 
quarta part dels suports de fa sis mesos).

Referèndum d’autodeterminació? El 
vot de La Marina segueix dividit al 
respecte

Tot i que no ha estat el tema principal de 
la campanya, un dels punts d’interès d’aques-
tes eleccions era mesurar el grau de suport 
que mantenen les opcions que defensen un 
referèndum d’autodeterminació a Catalunya 
(ECP+ERC+CDC) i les que s’hi oposen (PS-
C+PP+C’s). En aquest sentit, sembla que els 
veïns de La Marina no han variat gaire el seu 
posicionament, ja que segueixen mostrant-se 
dividits quasi a la meitat des de les autonò-
miques de desembre passat, amb un lleuger 
avantatge per als contraris al referèndum: 
52,9%-47,1% al 27-S, 50,4%-49,6% al 20-D i 
ara 50,7%-49,3%.  ■

“ECP ha aconseguit 
ser la primera força a

totes les barriades 
històriques i les 18 
seccions censals de

 La Marina”

“Esquerra continua 
guanyant terreny a 

Convergència, que perd 
quasi una quarta part 
dels suports de fa sis 

mesos”

|| Mauro Sturlese  
|| Redacció 

La participació cau fins a -5,7% en relació al 20D



Homofòbia és l'aversió obsessiva envers les persones homosexuals.
Homòfob és el terme que destinem per descriure rebuig, por, prejudici o 
discriminació cap a les dones o els homes que es reconeixen a si matei-

xos homosexuals.
La societat es pregunta:
Si tots els homes /dones som iguals, com hem de tractar les diferències?
Vivim plens d'estereotips que ens costa modificar. No parem de sentir expressions 
negatives com "perdre oli" "Mariconada", loca...
Fa 21 anys que el 17 de maig celebrem l'eliminació de l'homofòbia de les llistes de 
malalties mentals de l'OMS (Organització Mundial de la Salut).
L'objectiu d'aquesta celebració és promoure accions de sensibilització, reivindica-
cions per lluitar contra l'homofòbia i altres exclusions d'arreu del món.
En aquest dia es revisen els valors de la tolerància i el respecte i les Institucions 
incrementen la seva feina per garantir el dret a l'igualtat de tracte a les persones, la 
no discriminació i la llibertat d'expressió.
¿Com podem canviar la mirada envers l'altre i posar en pràctica els valors de res-
pecte, de generositat i de fraternitat?
Com es poden desmuntar els mecanismes socials, psicològics i polítics de rebuig i 
d'intolerància? En el segle XXI és inadmissible que un ésser humà pugui ser agredit 

verbalment ni físicament.
Encara hi ha una majoria d'estats que discrimina. Només vuit paï-
sos reconeixen el matrimoni homosexual: Bèlgica, Holanda, Espanya, Noruega, 
Suècia, Portugal, Canadà i Sud-àfrica, alguns estats del EUA i Mèxic DF.
En alguns llocs se segueix castigant l'homosexualitat amb llargues penes de presó. 
Hem de combatre els crims contra l'orientació sexual i qualsevol agressió d'iden-
titat de gènere.
No hi ha d'haver cap superioritat de sexe.
La igualtat en drets és fonamental. El respecte a la diferència també.

"EN SÍ, LA HOMOSEXUALIDAD ESTÁ TAN LIMITADA COMO LA HETEROSE-
XUALIDAD: LO IDEAL SERÍA SER CAPAZ DE AMAR A UNA MUJER O A UN 
HOMBRE, A CUALQUIER SER HUMANO, SIN SENTIR MIEDO, INHIBICIÓN 
U OBLIGACIÓN."

– SIMONE DE BEAUVOIR

Pilar Pous

Nota Editorial

L'
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El 28 de juny és el dia de l'Orgull Internaci-onal LGBT
Data en què es commemora els disturbis de Stonwall (Nova York, Estats Units) de 1969, i marca l'inici del moviment d'alliberació ho-mosexual.

La idea d'orgull LBGT significa que cap per-sona ha de ser discriminada per la seva con-dició de sexe, orientació o identitat sexual. Aquest any l’Orgull es celebra a Barcelona del 28 de Juny al 9 de Juliol, amb moltes activitats a diferents punts de de la ciutat que podeu consultar en el web www.pridebarcelona.org. El lema d’aquest any és.”Persones Trans, tan comuns com diversxs”

“Sabies que...?”

Homofòbia, per què?

Diferents maneres   
                   d’estimar

LGBT
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Educar és una tasca meravellosa i gratificant. Els pares i les mares fan el que 
creuen que és millor però el que han après de vegades no ha tingut els resul-
tats esperats, tot i així sempre ho executen de la millor manera que saben.

És bo comptar amb aquests coneixements adquirits, és una bona base per 
emprendre la feina de ser pares eficaços. Però, això és suficient?

És molt recomanable una formació específica que informi sobre els prin-
cipis de la conducta i ens aporti les maneres més adients per ajudar-nos a 
formar dones i homes responsables, sociables i feliços.

És interessant fer notar que en el que respecte a la conducta 
dels infants tots estem convençuts que tenim les convicci-
ons i opinions més fermes i encertades. Ens sentim en 
condicions per saber com viure i com han de viure els 
altres. Això també passa amb l'educació del fills/es.

Intentem educar adequadament als nostres fills i filles, 
els hi donarem una guia adient i resoldrem els problemes 
que es puguin presentar i pensem sovint que no cometrem 
les mateixes errades que els nostres pares.

Albert Einstein reconeixia que és més difícil destruir un pre-
judici que un àtom.

A vegades ens equivoquem basant-nos en nostres prejudicis que estan ba-
sats en el desconeixement i en moltes ocasions i són difícils de vèncer. Però si 

reflexionem sobre un fet incontestable: tots i totes hem d'apren-
dre molt i molt.

Des de la TIAF (Taula d'adolescència i família) es-
tem contribuint mitjançant activitats formatives aju-
dar a les famílies a les tasques de crear vincles afectius 
i relacionats amb els seus fills, així com donar pautes i 
consells útils sobre l'educació dels menors.

El Taller amb Famílies n'és un exemple. S'han fet tallers 
per a les edats compreses entre els 0 i els 16 anys.

El passat 10 de juny, va finalitzar el taller de famílies amb 
infants de 0 a 3 anys, que va començar el mes de maig.

L'activitat va consistir en 6 sessions amb temàtiques di-
ferents, que van anar des de massatges infantils, el joc, el 
moviment i l'expressió, etc.

Per organitzar i dinamitzar les sessions, es va comptar 
amb el suport de diferents agents i serveis, com el projecte 
Imagina't, les Escoles Bressol del barri, el CDIAP, el Gra-
ner, el CAP Carles Ribas, l'Escola de música Àngels Casas, 
l'AEM (Associació Espanyola de massatges).

En total hi van participar unes 15 famílies del barri i 
l'experiència ha estat molt positiva i satisfactòria per totes 
elles.

Esperem poder continuar realitzant més edicions en el 
pròxim curs; us mantindrem informats.

Jugant t'ajudo a créixer

Habilitats Parentals
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El passat 8 de juny es va desenvolupar la sessió plenària "Embarassos adoles-
cents; Prevenció i acompanyament".

En la sessió de treball hi van assistir unes 20 persones de diferents serveis i o 
projectes.

Es va comptar amb la col·laboració d'ABD, presentació del Programa Prein-
fant, l'Agència de Salut Pública de Barcelona amb l'explicació Programa de pro-
moció de salut a les escoles; El CAP Dr. Carles Ribas, i l'explicació de la Tarda 
jove. I  l'Escola Dominical, que va fer una presentació de la seva experiència 
d'acompanyament socioeducatiu a noies gitanes.

Mans a les mans, celebra 
La Festa De Les Mans

El passat 18 de juny, la Fundació Mans a les mans va fer una Jornada de Por-
tes obertes per informar sobre les activitats del curs: centre obert el Submarí, 
Vols un Cop de mà? UEC Bon Port, Abans de decidir has de provar i Suport 
al voluntariat.
Durant el matí es van fer activitats infantils, presentació dels programes i  el 
comiat de la jornada el va fer el pallasso Claret Clown.

La TIAF, organitza un plenari sobre els embarassos 
en adolescents

Per sort no va ploure i vam poder fer els jocs al pati!

Vam acabar amb un dinar de germanor.

Els joves de “Vols un cop de mà?” van preparar un 
excel·lent aperitiu per a totes les famílies.
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NIT DE HIP HOP JOVE!!
Divendres passat a la Sala Gran de La Bàscula vam celebrar la 
cloenda del cicle Divendres Concert d’aquesta temporada amb 
una programació especial: Nit de Hip Hop Jove. Hi van parti-
cipar els MC’s Bloke 
de Enfrente, Gerdo 
i E. Vázquez, amb 
el seu polivalent DJ 
i una col·laboració 
molt especial: la ba-
llarina de flamenc 
“La Niña” que va 
afegir el toc de mo-
viment per arrodo-
nir la vetllada.
Música i dansa amb 
els i les joves del 
barri, interdiscipli-
narietat creació i 
directe per a una nit 
que no oblidarem! 
Un plaer! 

Segueix-nos a Facebook Espai Jove La Bàscula.

INFO JOVE, les notícies de l’Espai Jove la Bàscula

FINAL DE CURS DELS ALUMNES DELS TALLERS DE L’ESPAI JOVE 
Altra vegada el que més ens agrada: pujar dalt de l’escenari. Aquest 
cop, però, amb l’afegit de què és final de curs, l’audició més sona-
da, la festa grossa. Nervis i ganes sota control, els alumnes de l’Es-
pai Jove ens van sorprendre altra vegada amb el seu show i la seva 
posada en escena. 
El grup del taller de 
teatre va presentar 
la gala, els alumnes 
de rima antiracista 
i producció musical 
van mostrar-nos les 
seves creacions i el 
públic d’una sala ple-
na de gom a gom els 
va aplaudir a tots fins 
a no poder més!
 Gràcies per tot i fins 
setembre, us espe-
rem amb un Espai 
Jove ple de tallers, 
activitats i  propos-
tes, amb sorpreses i 
molt de directe! Bon 
estiu a tothom! 

El passat 20 de juny i dins el programa de la Festa Major de La Marina els 
alumnes de l'IES Montjuïc juntament amb Societat Doctor Alonso van pre-
sentar "Antologia Fantasma", l'acció que recollia la feina que han estat fent 
durant tot el curs sota el programa Creadors en Residència, un projecte de 
l'Institut de Cultura de Barcelona i el Consorci d'Educació de Barcelona, 
ideat en cooperació amb 
l'Associació A Bao A Qu i 
que en aquest cas ha estat 
comissariat i coordinat pel 
Mercat de les Flors-Gra-
ner.

Els alumnes Sílvia Alonso, Dina Aoulad, Julen Cupillar, Ariadna Domín-
guez, Lola Enciso, Andrea Fuentes, Rubén Giménez, Fadwa Kharbou, Anna 
Palomeque, Clàudia Saa, Onkhar Singh, Abdul Wahab i els professors Anna 
Pantinat i Vicent Santamaria, juntament amb Societat Doctor Alonso, ens van 
fer recórrer una part del barri amb uns cascos que ens anaven introduint en 
la seva pròpia pràctica i que ens feia rellegir el barri sota altres paràmetres o 
visions. Parlaven del propi procés creatiu, de l'inevitable binomi vida i mort i 
reflexionaven sobre conceptes molt poderosos relacionats amb la seva pròpia 
memòria i amb la nostra com a espectadors. Una vegada instal·lats al final del 
recorregut, en un carrer on albiràvem el Cementiri de Montjuïc al fons, la mú-
sica va acompanyar les paraules i les accions i ens vam relacionar amb aquell 
espai des del bagatge que ens havia donat el mateix recorregut i des de les mira-
des en zoom dels mateixos intèrprets.

Així, En Residència ha acostat a l'IES MontjuÏc la pràctica artística i ha fet 
partícips als alumnes d'un procés d'investigació i creació, en aquest cas vinculat 
a les arts vives i a la creació escènica contemporània, de la mà de Societat Doc-
tor Alonso (Sofia Asencio i Tomàs Aragay).



Algú ha vist un corrupte?

La por, guanyadora 
indiscutible de les eleccions

Després de les eleccions… 
Fem comptes

Han estat 130 milions d'euros els que aca-
bem de gastar per repetir unes eleccions 
que ens han dut una altra vegada al gairebé 
mateix resultat. En aquests sis mesos han 
aparegut nous casos de corrupció entre els 
polítics, quasi tots del mateix partit polític, 
el que és al govern de l'Estat actualment.

I no passa res.
Pot ser veritat que 40 anys de dictadura, 

sense poder preguntar on anaven els diners 
ni qui els administrava hagin fet empremta 

fins i tot als ADN dels nostres joves, que ni 
tan sols saben qui era Franco?

Des de desembre passat, cada setmana 
hi ha hagut noves informacions del que ha 
passat amb milions d'euros que pertanyen a 
tots els espanyols, que han fet un forat tan 
gros que tenim problemes per mantenir 
l'estat del benestar al qual estàvem acos-
tumats. A més de la sanitat, l'educació, els 
trens o les carreteres, perillen les pensions 
dels jubilats, que a dia d'avui són els que 
mantenen gran part de les famílies amb cri-
atures petites i també als joves que no tenen 
feina.

I no passa res.
Ens han robat, directament, sense ama-

Sense cap mena de dubte aquestes eleccions 
han marcat un abans i un després. Aquestes 
eleccions  eren interpretades com una repe-
tició que feia mandra i que donaria un re-
sultat molt semblant a 
l’anterior, però si algu-
na cosa té el panorama 
polític es que el marke-
ting estratègic pot do-
nar la volta a la truita. 
És ara quan els resultats 
han deixat bocabadats 
a part de la població 
quan comencem a pen-
sar en les estratègies de 
marketing polític de 
cada partit. El famós “sorpasso” acompa-
nyat de paraules com “somriures” i “canvi” 
a perdut el tro desitjat a causa de l’estratègia 
més poderosa que existeix; l’estratègia de 
la por. Mentre els morats manifestaven  el 

seu optimisme pel canvi a totes les places de 
l’Estat Espanyol el partit guanyador d’aques-
tes eleccions va jugar la carta més eficaç, la 
carta que tot partit guarda sota la màniga 
quan són coneixedors de que no hi ha res 
més a fer. Si alguna cosa caracteritza a l’Es-
tat Espanyol és la creença de que lo dolent 
conegut és millor que lo dolent per conèixer, 

i aquesta frase tan sim-
ple a tenyit les urnes 
de blau. Les pensions, 
Veneçuela, la sortida 
del Regne Unit de la 
Unió Europea i el te-
mut referèndum català 
han posat de mani-
fest que a Espanya la 
por es protagonista i 
jugadora indiscutible 
en qualsevol període 

electoral i contra aquest panorama, només 
es pot esperar que la societat canvi els seus 
fantasmes passats per nous, perquè si això 
no succeeix aquesta carta tan poc ètica serà 
l’estratègia de les futures eleccions. ■

La modesta participació del 26J podria ex-
plicar-se perquè s'ha cel·lebrat en plena 
temporada d'estiu, el baix cens i una més 
alta abstenció respecte de les eleccions de 
desembre 2015. Del 
cens espanyol total, de 
36.518.951 ciutadans, 
al centre de Barcelo-
na hi havien 1.136.361 
electors (un dels censos 
més baixos des de les 
eleccions de 14 de març 
de 2004, un total de 
50.000 electors menys), 
amb una participació del 67,6% (es triaven 
31 diputats). D'aquests electors barcelonins, 
al nostre barri de La Marina del Prat Ver-
mell i La Marina de Port tenim una partici-
pació mitjana del 54%.
En l'àmbit nacional, el PP ha sigut el partit 
amb més nombre d'escons, però en cap té la 

majoria absoluta per legislar lliurement (són 
necessaris 175 diputats) i tots ells co-depen-
deixen dels altres partits per a la investidura 
del President i (després) per formular acci-
ons de govern per via legislativa.

Si el PP vol apostar per l'aprovació legis-
lativa orgànica i la més ordinària, però re-
presentativa (no fent-ne un abús dels decrets 

llei sota el paraigua de 
"la urgència"), haurà de 
negociar amb els par-
tits nacionalistes (Ca-
nàries, PNV, BNG...) o 
de centre dreta (Ciu-
tadans). I això implica 
cedir parcel•les del seu 
programari electoral, 
i dulcificar mesures 

d'ajust econòmic. Difícilment els partits 
d'esquerres voldran sumar-se a aquests vots 
de legislatura de dretes i, per tant, hauran de 
ser observadors vigilants de les mesures del 
govern, plantejant preguntes i interpel·laci-
ons parlamentàries i sol·licitant comissions 
d'investigació. ■

|| Esther Pardo  
|| Redacció 

|| Clara Ferrer 
|| Redacció 

|| Laura Subiñas 
|| Redacció 

“El famós “sorpasso” 
acompanyat de paraules 
com “somriures” i “canvi” 
a perdut el tro desitjat a 

causa de l’estratègia més 
poderosa que existeix; 
l’estratègia de la por”

"Si el PP vol apostar 
per l'aprovació legislativa 

orgànica, haurà de 
negociar amb els partits 

nacionalistes"

Pot ser veritat que 40 
anys de dictadura,  
sense poder pregun-
tar on anaven els 
diners hagin fet em-
premta fins i tot als 
ADN dels joves, que 
ni tant sols saben qui 
era Franco?

gar-se i amb un somriure quan la càmera 
els enfoca. Desafiants, segurs que els prote-
geixen perquè si no amenacem amb "tirar 
de la manta". I el pitjor és que no ens tor-
naran els diners. El PP és un partit finançat 
fraudulentament; ha donat jaç a lladres de 
tot tipus, des dels més barroers fins als de 
guant blanc.

I no passa res.
Per acabar-ho de rematar, descobreixen 

un ministre confabulant amb el cap dels 
investigadors de la corrupció per fabricar 
mentides sobre l'oposició, a Catalunya.

I no passa res.
O sí que passa. Han tingut més vots que 

abans.... A Espanya té més pes per decidir 
el vot que un poble vulgui decidir sobre el 
seu futur, que no pas que li robin la llibertat 
i la cartera?

Potser sí que passa. ■
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Entrevista amb Montserrat Ballarín 
Presidenta del Consell del Districte de Sants-Montjuïc i regidora 
de Comerç i Mercats

Fruit del pacte de govern amb Barcelona en 
Comú, el Partit Socialista Catalan va assumir 
tres districtes i diverses regidories. Mont-
serrat Ballarín, una dels quatre regidors del 
PSC a l’ajuntament de Barcelona i fins lla-
vors presidenta del Consell del Districte de 
Sants-Montjuïc també va assumir como regi-
dora de Comerç i Mercats, a més de regidora 
del districte de l’Eixample. 

Ballarín és professora de dret financer a la 
Universitat Pompeu Fabra, va ser consellera 
d’Educació i de Hisenda als últims mandats 
del PSC, de 2003 a 2011 i per a l’entrevista, 
distesa, ens rep al seu despatx de Sants.
Quina és la seva valoració de la gestió del 
nou govern?

Penso que ha estat un any molt complicat. 
A l’Ajuntament de Barcelona s’estan reflectint 
els nous escenaris polítics tant a la Genera-
litat com a l’Estat. El sistema polític estava 
pensat per a dos partits forts i un altre fron-
tissa i ara tenim set partits polítics al Consell 
Municipal. Qualsevol consens és complicat. 
A més hi ha un govern en minoria, d’11 re-
gidors sobre 41 i sense experiència prèvia, 
quan l’Ajuntament és una institució ‘impor-
tant’ per a gestionar.   
Es va notar la falta d’experiència al nou go-
vern? 

Jo creo que ells mateixos van ser consci-
ents de que el funcionament, les qüestions 
burocràtiques, en el millor sentit de la parau-
la son complexes. També crec que han après 
coses molt ràpid. Ha estat un any difícil sobre 
tot per l’adaptació, la falta de majoria clara i 
perquè les eleccions a nivell autonòmic i a ni-
vell espanyol crisparen l’ambient. 
Vostè continua sent la Presidenta del Con-
sell de Sants Montjuïc, quina és la seva va-
loració de la gestió del districte? 

Al  districte hi ha un procés d’adaptació 
de les entitats més clàssiques a aquest nou 
govern i d’aquest govern a les entitats més 
clàssiques. BEC venia més de la reivindicació 
i els ha costat una mica situar-se del costat 
del govern. D’altre banda, el mateix Jaume 
Asens va arribar a confessar que no coneixia 
suficient la realitat de la política municipal de 
proximitat, als districtes. Sants és un distric-
te que té un moviment d’entitats, comercial i 
associatiu molt ric i estan acostumats a tenir 
més presencia dels òrgans de govern. 
Què es planteja el PSC per recuperar vots 
en barris que tradicionalment li votaven 
i ara voten a BEC, com La Marina, per 
exemple? 

El que plantegem és al nostre programa 
electoral. Els nostres objectius són generar ri-
quesa i activitat econòmica perquè hi hagi més 
ocupació i treball. La Marina és un clar exem-
ple on l'atur segueix sent un llast. I després, 
lluitar contra les desigualtats. Això significa 
donar més ajudes socials i fer més en educació. 
A Barcelona les opcions polítiques sempre 
han estat diverses, però l'espectre de l'es-
querra està ara més dividit? Com ho ana-
litzen des del PSC?

És cert que a Catalunya l'eix dreta-esquer-
ra està absolutament distorsionat pel tema 
de la independència, que a més s'ha barrejat 
amb el tema de la crisi econòmica i missat-
ges simplistes han portat a una polarització. 
S’hi suma l'eix independentista i no indepen-

dentista i nosaltres estem en el mig perquè 
defensem una Espanya federal i plural. Però 
aquest és un discurs més difícil de transme-
tre. En la disjuntiva, el discurs conciliador, 
que és el nostre i que busca articular una 
nova relació entre Catalunya i Espanya és el 
que més sofreix. 

Tant per a unionistes com para indepen-
dentistes és necessari fer-ho desaparèixer.  

Al marge, també cal reconèixer que hem 
tingut errors polítics en altres àmbits. Al 
2010 quan el president Zapatero va decidir 
aplicar les retallades imposades per Europa, 
va suposar renunciar a tots els principis que 
com a esquerra havíem mantingut des de feia 
moltíssim temps. Passar d'una política bàsi-
cament d'esquerres a unes polítiques de dre-
ta que van entrar en clara contradicció, i les 
contradiccions i la falta de coherència en po-
lítica es paguen. Nosaltres estem pagant-ho.
Quins són els punts que prioritzaran en la 
gestió, fruit del pacte amb BEC? 

Ha estat un pacte de coalició, que vol dir 

que ens hem coresponsabilitzat pràcticament 
de totes les àrees de govern. Considerem que 
cal donar major impuls a l'àmbit econòmic, a 
la emprenedoria i intentar buscar més inver-
sió d'empreses estrangeres. 

BEC està molt preocupada per l'economia 
social, cooperatives i altres tipus d'organitza-
ció que són molt importants, però creiem que 
també cal treballar per una economia més 
tradicional. Des del punt de vista d'urbanisme 
estem intentant veure com resolem el conflicte 
de les terrasses. És una ordenança que va apro-
var convergència i que no la va aplicar. Però 
que sembla que no li agrada a ningú perquè 
la mateixa convergència i el PP van a actes en 
contra de l'ordenança que van aprovar. BEC 
també està aplicant-la però no acaba de veure 
com va i hem de generar nous consensos.
Heu estat crítics amb la moratòria hotelera? 

És necessari aprovar el Pla Especial Urba-
nístic d'Apartaments o Allotjaments Turís-
tics (PEUAT). Per aprovar aquesta ordena-
ció especial es va establir temporalment la 
moratòria d'allotjaments. Ens hem mostrat 
crítics respecte a aquesta suspensió perquè 
enteníem que era massa generalitzada i in-
discriminada. Hi ha zones de la ciutat que sí 
que s'hauria d'haver produït, però paralitzar 
residències d'estudiants a Nou Barris o a Pe-
dralbes no té massa sentit.
L'impacte de la riquesa que genera el turis-
me no arriba tots. La Marina és un exem-
ple. Es plantegen alguna cosa sobre aquest 
tema des de comerç? 

Ara estem realitzant un nou Pla Estratègic 
de Turisme. Una de les estratègies que ja es-
tava present en l'anterior però que no es va 
acabar de desenvolupar va ser intentar fer 
arribar el turisme als barris. Plantejar estra-
tègies de rutes i diferents maneres de fer-ho. 
Tots els barris tenen coses que oferir, encara 
que no sigui la Sagrada Família. L'objectiu és 

que hi hagi redistribució. 
Vostè porta comerç i mercats. El petit co-
merciant segueix asfixiat i a La Marina ho 
sofreixen doble per la falta de dinamisme 
que comentàvem?

Encara no m'he reunit amb els comerciants 
de la Marina, però em consta que hi ha hagut 
esforços per intentar unir-se i de moment no 
han tirat endavant. Una de les línies que tin-
drà més força serà el foment a l'associacionis-
me del petit comerç, el de proximitat. Tenim 
recursos per ajudar-los, farem planificació i 
posarem tots els dinamitzadors que puguem. 
Hi ha tot un seguit de valors que van lligats al 
comerç i a la Marina no ens podem permetre 
que el comerç segueixi desunit. 
Els comerciants, al costat d'altres orga-
nitzacions veïnals recolzen la idea d'un 
passeig tipus boulevard a la Zona Franca, 
pensen que dinamitzaria el comerç al bar-
ri? Com ho veu vostè? 

Qualsevol idea pot ser estudiada i analitza-
da però és molt important generar un mínim 
de consensos, associacions i de xarxa perquè 
tan bon punt s'analitzin en conjunt amb els 
professionals, tenim els tècnics en l'àmbit del 
comerç i hi ha gent especialitzada que sap com 
dinamitzar i com alinear totes aquestes pro-
postes de manera que siguin realment útils i 
fructíferes. Els plans poden ser una oportuni-
tat per posar-se d'acord i mirar una mica més 
enllà de cosetes petites i problemes concrets. 
Per acabar… la gent reclama més presèn-
cia de totes les autoritats al barri, hi serà 
sovint  per La Marina vostè? 

Intentem ser-hi el màxim possible perquè 
per a nosaltres és un barri molt important. 
Aviat començarem a ressorgir com a PSC i a 
estar més mobilitzats. És cert que per moltes 
coses que han passat estem més callats, però 
anem ressorgirem per volar, metafòricament 
parlant. (Somriu entusiasta).  ■

|| Yohany Limpias  
|| Redacció 

▶ Montserrat Ballarín, al seu despatx de Sants amb una foto antiga del barri.                  Yohany Limpias  

“BEC està molt preocupada per 
l'economia social, però creiem 
que també cal treballar, encara 
més, per l’economia tradicional”
 
 

“Com PSC políticament estem 
pagant les contradiccions d’es-
querra que vam tenir el 2010, 
aplicant les retallades imposa-
des per la UE”



El diari La Marina celebra amb aquesta edi-
ció un gran número: el 250! I per celebrar-ho 
ens demanen un encàrrec amb compromís, 
el de reflexionar  sobre el que ens aporta la 
premsa al món de la salut del barri.  I en co-
mençar a escriure  el primer sentiment que 
m’aflora  és el d’agraïment per reservar-nos 
un espai periòdicament en el que els que 
treballem en i per  l’atenció primària dels 
lectors del barri, podem  difondre diversos 
temes de salut. I en aquest, li segueixen una 
llarga llista de sentiments com el d’orgull per 
poder exposar el que més ens agrada, el d’il-
lusió per donar  l’oportunitat de participar a 
qualsevol professional del centre i el de lli-
bertat, pel fet de la permissivitat que el diari 
ens ha donat sempre per poder proposar els 
temes que creiem adients i informar sobre 
ells sense límits ni condicions. 

I amb tots aquests ingredients el diari La 
Marina ha sabut  prioritzar un concepte fo-
namental per tots els seus lectors, el d’edu-
cació per a la salut. Educar per a la salut és 
una de les funcions dels professionals sani-
taris, però no som nosaltres els únics agents 
que intervenim en aquest procés i precisem 
d’altres per poder gestionar l’efecte divul-
gador. El concepte Educar per a la salut ha 

estat  definit per l’Organització Mundial de 
la Salut com “les oportunitats d’aprenentat-
ge creades conscientment que suposen una 
manera de comunicar-se destinada a millo-
rar l’alfabetització sanitària”. Podem afirmar 
que l’objectiu principal de l’educació per a la 

salut és el d’ajudar a les persones a gestionar 
la seva pròpia salut, oferint eines que ajudin 
a modificar hàbits i conductes i orientar-los 
cap a estils de vida saludable. Des de la ves-
sant informativa però també contemplant 
la formativa.  I és en aquestes dues vessants 
on  veig reflectit el treball coordinat dels sa-
nitaris del CAP i dels periodistes del diari, 
aconseguint el rol divulgatiu i docent que 
se’ns exigeix per tal de difondre entre la ciu-
tadania la promoció d’hàbits saludables i la 
prevenció de malalties.

He trobat interessant fer un exercici de 
concordança amb la premsa nacional i he 
buscat quins han estat els tòpics més fre-
qüents, aquests han estat: el sistema sanita-
ri, les malalties mediàtiques (sida, càncer, 
diabetis, anorèxia i  Alzheimer), la biotec-
nologia,  les epidèmies, l’alimentació, dieta 
i nutrició, el tabac, els fàrmacs, la sexualitat 
i les drogues. Llençant una mirada en pers-
pectiva me n’adono que el nostre treball con-

junt ha anat bastant en paral·lel i tots aquests 
temes han estat tractats en major o menor 
mesura. Però amb la particularitat de que 
la premsa del barri treballant colze a colze 
amb els professionals sanitaris aconseguei-
xen que la noticia desenvolupada no sigui 

de caire sensacionalista, sense la tendència 
a la frivolització o a la tragèdia com veiem 
en alguns àmbits, sinó que és una noticia de 
qualitat i centrada en cada un dels habitants 
del nostre barri.

Els mitjans de comunicació són i han de 
continuar sent una peça central alhora de 
donar suport als pacients, als seus familiars 
i als seus cuidadors. En aquesta època que 
vivim on podem arribar a la informació per 
diverses vies i no totes fidedignes, és d’agrair 
que un diari local ens continuï oferint un 
espai periòdicament per treballar plegats en 
l’educació per a la salut i donar cobertura a 
les necessitats, inquietuds, prioritats, desit-
jos i expectatives dels seus lectors, els nostres 
usuaris.

Felicitats Diari La Marina!!! ■

 Esther Pardo 
i Gimeno 
Naturòpata
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I avui que em tocaria parlar de les 
coses de la vida natural, m'ho he re-
pensat i com que la Mare Naturalesa 
pot esperar, crec que haig de posar 
la meva petita aportació a l'aniver-
sari d'Aquesta revista nostra. Doncs 
ja hem fet 250 Marines! I semblava 
impossible, en realitat ha anat treien 
al cap cada mes, sense fer massa so-
roll i ara ja és adulta, més que adul-
ta, És GRAN!!

I es diu, "La Marina", que quan va 
sortir la primera, aquest barri de 
barris que té tants noms, n'hi deien 
la Zona Franca!! Ja fa temps que ens 
van posar a tots en el sac d'aquest 
nom, que només és el d'un passeig. 
D'altres en deien Can Tunis, també 
a tot el territori. Però nosaltres som 
Mariners, també una mica gràcies a 
aquesta revista que el du a la cap-
çalera i que ara tens entre les mans. 
Encara que no tenim la platja ni 
podem pescar, amb el nom de La 
Marina, guardem el record als nos-
tres avantpassats, ja des de fa més de 
2.000 anys.

Heu pensat que La Marina que és 
una revista mensual, feta amb pa-
per de diari, serveix de nexe d'unió 
entre els nostres barris. Com el mar 
serveix de nexe d'unió entre po-
bles que poden compartir, acollir, 
enriquir tots els que s'acosten a ell. 
Només heu d'agafar qualsevol nú-
mero i allà hi veureu notícies de 
tot arreu, coses de veïns i veïnes, 
reclamacions a l'administració, re-
coneixements als quals ens ajuden, 
informació que pugueu necessitar. 
Fins i tot algun acudit o una mica 
de poesia.

Per acabar, vull agrair a tots els 
companys que han participat temps 
enrere i als que actualment partici-
pen en que La Marina pugui con-
tinuar sortint; la seva feina, la seva 
dedicació totalment voluntària; el 
treball en precari que estem fent, 
amb recursos per sota mínims, per-
què creiem que aquesta revista ha 
de continuar sortint malgrat tot. La 
recompensa la trobem quan veiem 
que un cop distribuïda, desapareix 
dels llocs on la deixem molt ràpida-
ment. Això vol dir que us agrada...

Gràcies per llegir-nos!!!

Felicitats!!!

Diari La Marina i CAP Dr. Carles 
Ribas, educant plegats per a la salut

El diari La Marina es fa gran, ja té 250 nú-
meros i crec que això mereix una felicitació a 
tots els que el van fer néixer, créixer i aguan-
tar els temps difícils. En aquest barri que es 
valora tant la participació social tenir un di-
ari com La Marina crec que és una necessitat 
i realitat imprescindible. La col·laboració en-
tre el diari i el nostre centre ha sigut una ma-
nera d'explicar a la gent del barri inquietuds 
per les dues parts, en el vessant mèdic i en el 
vessant de la salut. I això és important expli-

car-ho perquè el que vol 
reflectí els nostres ar-
ticles que es publiquen 
són com podem tenir 
cura de salut. Quan u 
es posa malalt i va al 
centre de salut sempre 
intentem posar remei 
i curar-lo però el pas 
abans és saber que per 
nosaltres mateixos la 
salut en patrimoni d'un 
mateix. Que dir sobre 
la cura de salut en dues 

paraules, menjar sa, fer esport, vigilar el pes, 
no fumar.... Això és el que volem transmetre 
a la població. Tenir una mitja de comunica-
ció amb la població enriqueix molt el que els 
professionals de la salut, metges de família, 
infermeres, odontòleg, treballadora social, 
auxiliars i administratius podem comunicar 
les nostres inquietuds en una tasca comuni-
tària.

I un record al diari La Marina en la col-
laboració que vàrem tenir l'any passat en la 
celebració del 10 aniversari del CAP La ma-

rina, va ser una fita, que crec que quedarà 
per tota la gent del barri i tots els que treba-
llem al CAP.

Així esperem poder seguir fent la col·la-
boració amb el vostre diari durant molt de 
temps, amb la il·lusió que tant nosaltres com 
vosaltres hi trobeu un espai interessant

Moltes felicitats i que en compliu molt 
més!  ■

Tenir un mitja de comunicació amb la població 
enriqueix el que els professionals de la salut fem!

Dr Josep M Cots 
Director CAP La Marina

Mariam de la Poza 
Directora mèdica equip CAP Dr. Carles Ribas

“És d’agrair que un 
diari local ens continuï 

oferint un espai per 
treballar plegats en 

l’educació per a la salut 
i donar cobertura a les 

necessitats i expectatives 
dels seus lectors, els

nostres usuaris”

“La col·laboració entre 
el diari i el nostre centre 

ha sigut una manera 
d'explicar a la gent del 

barri inquietuds per les dues 
parts, en el vessant mèdic i 

en el vessant de la salut”

▶ Equip CAP La Marina.     



Arriba l'estiu i amb l'entrada del bon temps 
el número de La Marina estival. Hem passat 
per diversos estils i aquesta vegada toca una 
mica d'art amb la guitarra. Entrevistem un 
guitarrista que ve del flamenc, Vicente Mar-
tínez. Som-hi! 

Explica'ns com vas començar amb la gui-
tarra...

Als 15 anys anava a un agrupament escol-
ta, hi havia nens que tocaven una miqueta 
i m’ensenyaven acords i cantàvem  cançons 
del Lluis Llaç, Sopa de cabra, l’Último, 
d’entre altres i tot jugant, es va convertir en 
una afició i més endavant en una necessitat 
emocional que m’ajudava a  expressar tot 
un món de sensacions y sentiments abs-
tractes propis dels adolescents.  
Toques un altre instrument? 

La guitarra flamenca i la guitarra elèctri-
ca, que són el mateix instrument amb les 
mateixes cordes i afinacions, però per mi 
són dos mons totalment diferents.     
Les teves influències?

Les meves influències són semblants a 
un calaix de sastre, el meu interès ve del 
Flamenc però el meu primer aprenentatge 
va ser del blues, rock, pop, dels clàssics.... 
Camarón, Paco de Lucía, Vicente Amigo...
tots ells em fan volar, però també ho fan Jeff 
Buckley, Beatles, Stevie Ray Vaughan, Hen-
drix, Paganini o Mozart. 

En quins projectes 
estàs ara? 

SIROCO  és el més 
ambiciós, artística-
ment parlant, que 
he fet fins ara. Està 
composat en clau 
Flamenca, però on 
totes aquelles influ-
ències que parlàvem 
abans hi son presents 
i penso que fan de 
SIROCO un projecte 
molt personal.
Algun bolo a la vis-
ta? 

Vinc precisament 
de fer un al SAT te-
atre y el 10 de juliol  
amb Siroco serem al 
ZAHIR.
Si poguessis triar 
un artista per col·la-
borar amb ell, quin 
triaries?

Sense dubtar  Vi-
cente Amigo i si es-
tigues viu Jeff  Buck-
ley.
Creus que el panora-
ma musical a Barce-
lona està millorant?

Jo penso que el panorama sempre ha es-
tat dur i que som els primers en patir la crisi 
econòmica;  però també penso que fins que 
no ens plantem i exigim altres condicions 
laborals seguirem igual. D’aquest tema es 

podria parla molt però nomes m’agradaria 
fer una reflexió que em va fer un bon amic 
un dia: “imagina’t un món sense música”... 
una peli, les notícies, festivals, discoteques, 
bars de copes, el cotxe; i pensa quantes ve-
gades gaudeixes i quin valor hauria de tenir. 

Amb el temps que portes a la música segur 
que tens moltes anècdotes. Explica'ns-en 
alguna.

L’estiu de 2003 vaig formar part de la 
companyia de Manolo Carrasco que porta-
va un espectacle flamenc amb cavalls, “això 
al teatre Apolo”, imagineu la de coses que 
passaven, jo crec que mai he viscut tantes 
situacions de perill en un escenari.
Què en penses del mitjans petits i la seva 
aportació a la música, com el que fem no-
saltres a La marina?

Crec  que tota conscienciació és poca, per 
això qualsevol acte, escrit, xerrada, debat, 
noticia o entrevista és molt, molt necessari.

Gràcies Vicente pel teu temps i la teva 
música. Aquí us deixem els llocs webs per-
què pugueu escoltar-lo.
https://www.facebook.com/Siroco- 
1034963049932904/?ref=bookmarks ■
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L'agenda de juliol
Centre Cívic Casa del 
Rellotge
Dijous 7 de juliol, 
CINEMA JOVE A LA FRESCA
PERDIENDO EL NORTE
Hora: 22:00 h
Director: Nacho G. Velilla 
Durada: 102 minuts 
Intèrprets: Yon González, Julián López, 
Blanca Suárez, Miki Esparbé, José Sacris-
tán, Úrsula Corberó, Malena Alterio, Javi-
er Cámara, Carmen Machi, Younes Bac-
hir, Arturo Valls 
Hugo i Braulio, dos joves amb formació 
universitària, farts de no trobar ni feina 
ni futur a Espanya, decideixen emigrar a 
Alemanya seguint els cants de sirena d’un
programa de televisió tipus “Espanyols pel 
món”. Però aviat descobriran que sobrar 
en un lloc no vol dir ser necessari en un 
altre i que perseguir el somni alemany pot 
ser un malson.
Activitat gratuïta.

Dijous 14  
HOP CABARET
Hora: 20:00 h
Forma part del HOP 2016: 6es
trobades de dansa i cultura urbana
organitzades per l’associació
El Generador.
Un grapat de propostes creatives

al voltant de la Cultura Hip-Hop.
Activitat gratuïta.

Dijous 21
CINEMA JOVE A LA FRESCA
EL CORREDOR DEL LABERINTO:
LAS PRUEBAS
Hora: 22:00 h
Director: Wes Ball
Durada: 131 minuts
Repart: Dylan O’Brien, Thomas Bro-
die-Sangster, Kaya Scodelario, Ki Hong 
Lee, Giancarlo Esposito, Aidan Gillen, 
Patricia Clarkson, Rosa Salazar, Nathalie 
Emmanuel, Jacob Lofland, Dexter Dar-
den, Alan Tudyk, Alexander Flores
Thomas (Dylan O’Brien) i els altres clari-
anos hauran d’enfrontar al major desafia-
ment de les seves vides: buscar pistes so-
bre la misteriosa i poderosa organització 
“CRUEL”.
Aquesta aventura els portarà a “La Crema-
da”, un apocalíptic lloc ple d’inimaginables 
obstacles. Aliats amb membres de la Resis-
tència, hauran de descobrir qui són els diri-
gents de la secta i quins són els seus plans.
Activitat gratuïta

Dijous, 28 
NI CAP NI PEUS
Hora: 20:00 h
Espectacle de circ a càrrec de la
Cia. Circ Vermut.
Un xou potent i amb moltes disciplines;

la roda cyr, malabars, pal xinès, manipu-
lació d’objectes, verticals amb cadires i 
acrobàcia. La comicitat és sempre present 
i podran gaudir-ne tant els petis com
els grans. 
Activitat gratuïta.

Espai Musical La Bàscula  
Dijous, 7 
CONCERT Cicle Hivernacle
Casa Das Feras
No ir a caballo ni beber en cantinas mexi-
canas ensucia nuestras mentes y perjudica 
el buen hacer. Casa das Feras lo asume y 
sobrelleva siguiendo un estricto manu-
al de supervivencia: llevar petaca, usar el 
corazón y seguir tocando cuando les cor-
tan la luz.
Terrassa bar la Bàscula
Horari: 08:30 pm
Entrada lliure

Dimecres, 20
Brincabros show (preestrena)
Hora 08:00 pm
On: Sala Gran
Aquesta coproducció que s’estrena al 
GREC’16 ha estat cuinada entre la fábri-
ca de creació de l’Estruch (Sabadell) i La 
Bàscula.
Entrada lluire

“Imagina’t un món sense música”...
|| Soraya Diebra 
|| Redacció “Una peli, les notícies, 

festivals, discoteques, 
bars de copes, el 

cotxe;  pensa quantes 
vegades gaudeixes 

la música i quin valor 
hauria de tenir”

El Far

El mes de juliol a la biblioteca Francesc 
Candel hem volgut fer-nos ressò d’una 
efemèride ben especial, la de l’aniversari 
del naixement de l’escriptora i periodista 
Montserrat Roig.
Roig, que aquest any hauria fet setanta 
anys, ha aconseguit mantenir la seva vi-
gència en l’actualitat per la qualitat de la 
seva obra, a més de per la seva incansa-
ble defensa de la literatura catalana  i dels 
drets de les dones. Parlava del feminisme 
com  “una nova concepció  del món, vist a 
través del prisma de les dones. Un món en 
pau on convisquin, sense marginació ni 
opressió, homes i dones...”  La seva exten-
sa obra va ser reconeguda amb diversos 
premis, com el premi Víctor Català  per 
“Molta roba i poc sabó... i tan neta que la 
volen” (1970) o el Premi Sant Jordi per  
“El temps de les cireres” (1977).
També va destacar com a entrevistadora 
de Televisió Espanyola-Catalunya amb 
el programa “Personatges”, a més de col-
laborar en diversos diaris i revistes com 
“Cambio 16” o el diari “Avui”.
Us convidem a visitar l’exposició que li 
hem dedicat a la primera planta de la 
sala d’adults. Descobrireu una autora 
vibrant, apassionada i compro-
mesa amb el seu temps.

La biblioteca recorda la 
figura de Montserrat Roig
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El president del Port de Barcelona, Six-
te Cambra, i el conseller delegat d'Enagás, 
Marcelino Oreja, van firmar el darrer mes de 
juny un conveni per a la promoció de nous 
serveis logístics de gas natural liquat (GNL) 
en la planta de regasificació que la compa-
nyia energètica gestiona al recinte portuari. 
L'acord consisteix en l'elaboració conjunta 
d'iniciatives per convertir el Port de Barce-
lona en un hub de distribució de GNL a la 
Mediterrània.

Tant el Port de Barcelona com Enagás 
estan apostant de manera decidida pel gas 
natural, que a nivell internacional està sent 
reconegut i potenciat com a combustible 
per al transport de mercaderies perquè re-
presenta una alternativa real i sostenible als 
carburants convencionals derivats del cru. 
En concret, el gas natural en forma liquada 
comença a ser utilitzat en el transport marí-
tim (vaixells) i terrestre (camions). S'estima 
que a finals de 2016 un centenar de vaixells 
seran propulsats per gas natural.

El principal benefici que tindrà la implan-
tació d'aquest canvi de combustible en el 
Port de Barcelona serà la reducció de gasos 
contaminants i de partícules en suspensió, 
que es traduirà en la millora de la qualitat 
de l'aire de l'entorn i de la ciutat. El president 
Sixte Cambra va destacar la contribució que 

l'ús del GNL com a combustible tindrà en la 
disminució de la contaminació ambiental: 
“Respecte als carburants derivats del petro-
li, el GNL suposa una reducció del 80% en 
l'emissió de NOx i del 100% en l'emissió de 
partícules en suspensió i d'òxids de sofre”, ha 
puntualitzat.  

Avantatges competitius
Per la seva part, el Conseller Delegat d'En-

agás, Marcelino Oreja, va destacar l'experi-
ència de la companyia de més de 45 anys al 
sector del gas natural i l'important paper que 
la planta de regasificació de Barcelona pot 
exercir com a centre logístic, en un context 

de creixent demanda. A més dels avantatges 
mediambientals, va assenyalar que “l'ús del 
gas natural pot contribuir a millorar la com-
petitivitat de l'activitat del transport, ja que 
es tracta d'un combustible més barat que els 
derivats del petroli.”

L'existència d'infraestructures de submi-
nistrament de GNL al mateix port és una 
condició imprescindible per potenciar l'ús 
d'aquest producte com a combustible alter-
natiu de transport. La planta d'emmagat-
zematge i regasificació d'Enagás al Port de 
Barcelona, operativa des de 1969, acumula 
una important experiència i coneixement 
en el tractament del GNL. La disponibilitat 
d'aquesta planta representa una gran opor-
tunitat per desenvolupar el procés de canvi 
de combustible al Port. 

El conveni permetrà desenvolupar amb 
més rapidesa la cadena de subministrament 
necessària per convertir el Port de Barce-
lona en un hub de distribució de GNL a la 
Mediterrània. Així, la introducció d'aquest 
carburant alternatiu permetrà millorar la 
qualitat de l'aire de l'entorn, incrementar la 
competitivitat de les empreses de logística i 
transport (ja que el seu preu és inferior al del 
gasoil) i també contribuirà a atreure noves 
línies marítimes de vaixells moderns propul-
sats per GNL.

El Port de Barcelona i Enagás impulsen el recinte
portuari com a hub de distribució de GNL a la Mediterrània
     Ambdues entitats firmen un conveni per potenciar el gas natural liquat (GNL) com 
a combustible de mobilitat alternatiu als carburants convencionals

▶ El president del Port de Barcelona, Sixte Cambra (esquerra), i el conseller delegat d’Enagás, Marcelino Oreja.

El 17 i 18 de juny passat es va inaugurar ofi-
cialment el parc de l’esport OPEN CAMP. 
Amb dues jornades de testos per gaudir de 
les experiències que es recreen dins les ins-
tal·lacions olímpiques. L’acte amb autoritats 
va estar presidit per la Consellera de la Presi-
dència de la Generalitat de Catalunya, Neus 
Munté, el Segon Tinent d’Alcaldia de l’Ajun-
tament de Barcelona, Jaume Collboni, el 
Quart Tinent d’Alcaldia de l’Ajuntament de 
Barcelona, Jaume Asens, acompanyats pel 
Director General d’OPEN CAMP, Paco Me-
dina. Tots ells han escenificat la inauguració 
oficial d’OPEN CAMP amb un xut inicial a 

la gespa de l’Estadi Olímpic. La Consellera 
de la Presidència, Neus Munté, ha volgut po-
sar en valor “la generació de llocs de treball” 
i ha destacat que “és un excel·lent exemple 
d’impuls per a la ciutat i l’activitat econòmi-
ca”. Des de l’Ajuntament, El Segon Tinent 
d’Alcaldia, Jaume Collboni ha aplaudit que 
“una entitat privada com OPEN CAMP doni 
continuïtat a l’esperit olímpic donant utilitat 
a les instal·lacions que es posen al servei de 
la ciutadania”. Mentrestant el Quart Tinent 
d’Alcalde, Jaume Asens, ha destacat la feina 
de l’equip d’OPEN CAMP, “per garantir que 
la iniciativa tingués el màxim retorn social 
i ha volgut subratllar que “un percentatge 
molt alt dels llocs de treball creats han estat 
de veïns i veïnes del districte”.  ■

Entitats socials i escolars 
gaudeixen de l’obertura del 
parc de l’esport OPEN CAMP

|| Redacció 



ACTUALITAT / PUBLICITAT 17Juliol  2016   //   www.lamarinadigital.cat

Fronteres visibles i invisibles
Dins de la setmana de lluita del 20J (Dia de 
les persones refugiades), el dimecres 15 de 
juny l'Assemblea 15M de La Marina-Zona 
Franca va organitzar un debat sobre les fron-
teres europees que ens estan avergonyint: les 
externes (Mediterrani, frontera Sud, Calais) 
i les internes que es troben les persones "sen-
se drets" en les nostres ciutats.

Amb la complicitat de la Biblioteca Fran-
cesc Candel es va organitzar una xerrada 
plural, en què van participar membres de 
la Brigada Eko-Idomeni, Tanquem els CIE, 
Iridia-Centre de defensa dels Drets Humans 
i Tras la Manta (col·lectiu que dóna suport 
al Sindicat Popular de Venedors Ambulants, 
que no van poder assistir).

Aquesta diversitat de testimonis i de-
núncies va permetre tenir una perspectiva 
àmplia de tot allò que es pot anomenar una 
frontera que separa, divideix, discrimina i 
posa un grup humà per sota d'un altre.

Algunes són fronteres molt visibles, són 
fronteres fetes de tanques metàl·liques, con-
certines, gasos, deportacions i violència po-
licial, són també les fronteres que represen-
ten els Centres d'internament d'estrangers o 
qualsevol dels camps de refugiats que crei-
xen a Europa.

Altres fronteres, però, són molt més sub-
tils, només les veu qui les pateix, mentre que 
resten invisibles per a la població que no es 
veu afectada. Són fronteres fetes de mani-
pulació informativa, racisme institucional, 
violència policial i una mirada colonial, de 
superioritat, de la població blanca europea 
cap a tota aquella altra persona que no ho és.

Com explicar si no la insistent i crimi-

nalitzadora persecució cap als venedors 
ambulants? Com alguns dels assistents al 
debat recordaven, la venda ambulant és un 
fenomen molt antic i integrat en els barris. 
Sempre ha tingut els seus ritmes, el seu fun-
cionament, com a totes les ciutats. No hi ha 
ciutat turística que no tingui un cert volum 
de venda ambulant. Per què de cop és tan 
molesta? Per què ara de cop es converteix 
en un tema de portada en els diaris? Per què 
ara mereix tanta atenció i persecució polici-
al? Com gairebé sempre succeeix, cal anar 
més enllà del que ens volen fer creure i bus-

car la resposta en els interessos econòmics i 
polítics que manipulen la realitat per gene-
rar alarma on els convé.

Del debat, que va ser molt participatiu, 
van sorgir algunes propostes: informar-se 
bé (més enllà dels mitjans tradicionals), re-
flexionar per si mateix, adonar-se dels pri-
vilegis que es tenen pel simple fet d'haver 
nascut a un lloc o un altre, denunciar tota 

vulneració de drets que es pateix o que es 
presencia i, sobretot, allò que sempre hem 
defensat des de l'assemblea: organitzar-se 
amb altres, denunciar i lluitar!

Només així podrem transformar la soci-
etat i construir el barri i el món que volem i 
ens mereixem. ■

Ens reunim tots els dijous a les 19h. a l'Ate-
neu l'Engranatge, C/Alts Forns, 69, local 8
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Mercè Duch 
Assemblea 15-M La Marina-Zona Franca

Per què ara, el top man-
ta, de cop es converteix 
en un tema de portada 
en els diaris quan és un 

fenomen molt antic?

"Hem d'adonar-nos dels 
privilegis que es tenen 
pel simple fet d'haver 
nascut a un lloc o un 

altre"
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ADMINISTRACIÓ LOTERIA
ADMÓN. LOTERIA 137 COSTA
Mare de Déu de Port, 379-381
Tel. 93 331 52 98

AGÈNCIA IMMOBILIARIA 
CENTURY 21 Dux3  
Foneria, 33

ANIMAL DOMÈSTIC
MON ANIMAL
Foneria, 43-45.  93 431 74 02

PERRUNIS
c/Mineria, 17.  93 269 33 71

ASSESORIES-GESTORIES
ANNA MARIA MADRID
ASSESSORIA SLP
Gran Via, 146 7è 2a.  607 338 236

GESTORIA FRANCISCO 
JAVIER BOFILL LAMA
Mineria , 4-6  Esc. A 7º 4ª
Telf. 609932494 / 932989977

AUTOESCOLES
AUTOESCOLA ZONA FRANCA
PG ZONA FRANCA, 186
Telf. 93 331 86 12

AUTOESCOLA FIRA
Ctra. del Prat, 46, 08038 BCN
Telf. 610 16 84 07

AUTOMÒBILS
KIA AR MOTORS
Pg. Zona Franca, 6- 8
Telf. 93 223 92 88

CELLERS
CELLER PEÑA
Aviador Franco, 15
Telf. 93 332 63 95

COPISTERIES
COPISTERIA SANT JORDI
C/ Foneria, 42.   93 421 33 23

CORREDURIES 
D’ASSEGURANCES
ICALI CORREDURÍA 
DE SEGUROS
Mare de Déu de Port, 252
Telf. 93 223 33 09

ELECTRODOMÈSTICS
ELECTROUTLET
Alts Forns, 78.   

ELECTRODOMÈSTICS 
VANWARD 
PG. Zona Franca, 124
Telf. 93 535 52 52

ESPORTS
MARINA BIKE
Alts Forns, 73
Telf. 93 566.91.02

ESTANCS
ESTANC ZONA FRANCA
Pg. Zona Franca, 244
Tel. 93 332 69 46

EXPENDURÍA Nº 276
Alts Forns, 70-72.  93 332 65 66

ESTÈTICA 
LOVE NAILS 
Mare de Déu de Port, 260 
local 1 
Telf. 628242525 / 930093840

FARMÀCIES
FARMÀCIA CUSCÓ
Pg. Zona Franca, 162
Telf. 93 421 81 29

FARMÀCIA FORNS-GIRÓ
Mare de Déu de Port, 234
Telf. 93 332 21 94

FARMÀCIA ROBERT-ESTELRICH
Mineria, 12  Telf. 93 332 10 75

FERRETERIES -LAMPISTERIES
BAYOT COLLADO, S.L
Mare de Déu de Port, 168-170
Telf. 93 421 49 22

COMERCIAL ÁLVAREZ
Energia, 20.   93 421 59 77

TU CERREJERIA.COM 
Pg. Zona Franca, 173
Telf. 661 991 144

FORNS DE PA
365. CAFÈ I FORN DE PA  I 
DEGUSTACIÓ

Mare de Déu de Port, 271
Telf. 93 421 87 26

365. CAFÈ FORN DE PA I 
DEGUSTACIÓ
Mare de Déu de Port, 379
Telf. 93 422 38 47

CAFÈ I PÀ MÉS QUE BÓ 
Mineria, 18-20

FOTOGRAFIA
GALERA FOTOGRAFIA
PG. Zona Franca, 177- 179
Telf. 93 332 57 97

JOIERIES
JOIERIA RAMON CARNÉ
Ruiz de Alda, 8.  93 332 02 06

JOYERÍA LURA
Alts Forns, 75.   93 422 14 48

LLAR D’ INFANTS
EL GALL I LA GALLINA
Mare de Déu de Port,  355
Telf. 93 332 26 78

LLAR D’ INFANTS 
ELS GEGANTS
Jardins de la Mediterrània s/n.
Telf. 93 296 48 18

LLAR D’ INFANTS XUMETS
Energia, 10.  93 431 76 72

MATERIALS DE CONSTRUCCIÓ
MACARRO
Ferrocarrils Catalans,  87-89
Telf. 93 332 78 56

MOBLES
MUEBLES EL CISNE
Pg. Zona Franca, 224.  93 332 26 98

MacMOBLES 
ZONA FRANCA
Pg. Zona Franca, 141
Telf. 93  432 37 99

MacMOBLES 
ZONA FRANCA -2
Ctra. Del Prat, 11.  93 421 20 70

RESTAURACIÓ
TAVERNA DEL CONDE 
Foneria, 46.   93 527 08 42 

GRANJA ELENA, S.C.P
Pg. Zona Franca,  228
Telf. 93 296 98 43

LA PATATONA
Foneria, 40. Telf. 93 331 02 38

BAR EL BOCAITO 
c/Mare de Déu de Port, 261
93 422 15 99

CERVECERIA EL PORT
c/Mare de Déu de Port, 321
Telf: 666 363 155

BAR JUEVES 5
Pg. Zona Franca, 151 08034 Bcn
934324022

TOMA TAPA
Jardins de la Mediterranea, 
local 11.  Telf. 93 166 76 23

ENRIC I PAU 
Minería, 4-6.  93 332 25 62

LA SAL DEL PORT 
Foc, 84.  Telf. 93 007 59 88

BAR PADDOCK
Passeig de la Zona Franca, 
145-149.  Telf. 93 331 84 33

BRACAFE
Mineria, 12
Telf. 635602604

BAR JAUME
c/Foneria, 22.   933315079

BAR FRANKFURT 
Ctra.del Prat, 42  Barcelona

BAR RTE. CAL CAMPÀ
Passeig de la Zona Franca, 109
Telf. 93 360 68 69

BAR RTE. CASINO SEAT 
Mecànica, 22

BAR-RESTAURANTE 
O'RINCÓN
Gran Via, 158
Telf. 93. 461. 61.48

REVISIÓ CARNET DE CONDUIR
CERMASA CENTRE MÈDIC
Gran Via, 162
Telf. 93 431 431 05 89

SALUT 
CENTRE D’ INFERMERIA 
I PODOLOGIA
Mineria, 17
Telf. 93 332 14 98

TEXTIL- DECORACIÓ- LLAR
TOLDOS DURAN
Mare de Déu de Port, 260
Telf. 93 331 63 49

TALLERS MECÀNICS
TALLERES J.F
Mare de Déu de Port, 279
Telf.  93 332 89 95

TALLERES PÉREZ- ALONSO
Mare de Déu de  Port, 124
Telf. 93 223 30 42

TELECOMUNICACIONS
I.T.C. SYSTEMS
Mare de Déu de Port, 305-319
(Jardins de la Mediterrània)
Tel. 93 421 56 17

Botigues associades: MODA I COMPLEMENTS
WALA SPORT
Pg. Zona Franca, 191-205
Telf. 93 332 04 13

ROBA AMIGA 
(Projecte home) 
c/ Mare de Déu de Port, 337
Telf. 93. 298. 98.75

ÒPTIQUES
JOSA ÒPTICS
Pg. Zona Franca, 155.  93 432 24 98

VISTA ÒPTICA
Mare de Déu de Port, 252
Telf. 93 331 40 47

PAPERERIES
PAPELERIA NAVARRO
Pg. Zona Franca, 181
Telf. 93 332 57 94

PASTISSERIA CREATIVA
ZAS! CAKE 
Mare de Déu de Port, 272 
Telf. 93 141 97 75

PERFUMERIES I DROGUERIES
DROGUERIA FELI
Alts Forns,  74.  688 89 30 77

DROGUERIA RAMIRO 
LÓPEZ GARCÍA
pg. Zona Franca, 228 
Tel. 93 332 22 12

PERRUQUERIES
BALLESTERS PERRUQUERS 
UNISEX
Mare de Déu de Port, 413 bxs 
local 3.  Telf. 93 422 10 48

QUADRES I MARCS
ART I DECORACIÓ
Mineria, 17.  93 296 70 03

QUEVIURES
ALIMENTACIÓN RUIZ
Energia, 3. Telf. 93 332 31 43

CARNISSERIA ÀNGEL
Foneria, 26 b.  93 332 64 44

CONDIS SUPERMERCATS
Pg. Zona Franca, 210- 214
Telf. 93 431 84 78

El Bar-restaurant O'Rincón ha estat reco-
negut com el guanyador  a la millor tapa 
de la 3a edició de "La Marina Tapea" 2016 
que van decidir de manera popular els par-
ticipants a la ruta i van triar  la tapa,  Porc 
en el seu hàbitat natural, elaborada pel xef 
Berny; un premi que ha rebut amb alegria 
el propietari de l'establiment Moisés Del-
gado, de la mà de Marisa Belmonte, secre-
taria de l'Associació de Comerciants.

Aquesta iniciativa, impulsada per l'Associ-
ació de Comerciants la Marina es va celebrar 
del 6 de maig al 17 de juny i hi  van participar 
16 bars-restaurants dels barris de la Marina 
que van oferir una tapa creada especialment 
per a l'ocasió i una beguda per 1,95 €. 

Els clients rebien un passaport que ha-
vien de segellar a mesura que visitaven els 
diferents establiments participants i així 
podien entrar en el  sorteig d'un sopar per 
a dues persones  valorat en 60 € i que es va 
fer entre tots els clients que  van completar 
la ruta. El premi ha estat per a Pepi Reus.

L'Associació de Comerciants la Marina i 
els restauradors dels barris de la Marina ja 
estan treballant per a la pròxima edició que 
es farà a la tardor.

El bar-restaurant O'Rincón guanya el premi 
a la millor tapa de la ruta "La Marina Tapea"
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O no poder entrar en una discoteca pel 
color de la meva pell... O quan em van de-
tenir a la plaça Catalunya perquè era negra. 
Llavors tenia 13 anys i érem amb un grup 
d’amigues. Un cotxe patrulla ens va dema-
nar el DNI. Cap no el teníem, però només 
em van detenir a mi. 
Què vas fer? 

Doncs el meu pare treballava a parcs i 
jardins a l’Ajuntament. El vaig trucar i quan 
va saber l’ocorregut va muntar la que havia 
de muntar, clar. He viatjat molt i fora d’aquí 
ningú no et pregunta perquè ets negra? 
Perquè és que no m’ho plantejo. Per què no 
puc ser americana o anglesa o el que sigui. 
Doncs no! Per a la gent has de ser d’Àfrica 
i quan dius Guinea Equatorial, ni tan sols 
saben què és i va ser una colònia espanyola. 
Ho trobo molt trist. 
I en altres llocs et passa?

En el sector que treballo, que és l’educa-
ció hi ha molt de tòpic:  

El sud-americà és sobre protector, l’àrab 
és masclista. Jo els pregunto i vosaltres què 
sou? Què penseu que nosaltres pensem de 
vosaltres? Al final tots som persones. Hi ha 
famílies que entren a classe i al veure’m pre-
gunten: i l’educadora?, quan vindrà?, dic: 
esperem-la. 

Un dia em van arribar a dir: -Què has fet 
per tenir aquesta feina? –Treure unes opo-
sicions. Vaig respondre. Però aquest país, a 
vegades és molt dur. 
Y tu d’on et consideres? 

Veritablement jo em sento més una ciu-
tadana del món, perquè no sóc ni d’aquí ni 
d’allà. Encara que si m’ho pregunta un in-
dependentista, soc espanyola i si m’ho pre-

gunta un espanyolista, sóc catalana. 
Dins la nostra raça també ens marginen 

per haver nascut a Europa. Estem atrapats 
entre dos mons i la por són els nostres fills, 
que quedaran pitjor, entre quatre mons, 
perquè són mulatos. No són ni blancs, ni 
negres, ni d’aquí ni d’allà. 
I amb el moviment que hi ha…  

Pitjor! En les èpoques de crisi sempre es 
culpa als de fora i a nosaltres sempre ens 
veuen como immigrants, encara que hagis 
nascut i viscut sempre aquí. 

Interiorment sí que em sento d’aquí, però 
això (senyala el seu color) fa que jo ho vulgui 
més. Per a mi, és més important el meu co-
lor perquè aquí això és el que em defineix. Si 
me’n vaig fora no importa, però aquí sí. 
 Van ser complicades les oposicions?

Vaig tenir sort d’aprovar-les perquè era 
un tràmit amb papers i no amb entrevistes. 
Quan vaig començar a cercar feina, anava 
porta a porta donant currículums i sempre 
em trobava la mateixa resposta: No és el per-
fil que busquem. I quan tornava a passar se-
guia penjat el cartell de “se necessita mestra”. 
Com vius el ser mestra al barri? 

M’agrada el que faig i crec que al barri 
s’ha millorat moltíssim. Encara que a vega-
des hi hagi ocasions dolentes. 
Quines? 

Quan una mare obertament et diu que 
no li agrades com mestra perquè ets negra, 
no pots fer res. 

A la zona alta no vaig notar el racisme per-
què allí blanques, negres, xineses o qualsevol, 
per a ells sempre érem les “noies”. Allà és un 
tema més de classe més que de color. Al barri 
és més el desconeixement dels altres. ■

Quantes generacions porteu aquí? 
Els meus pares van ser dels primers que 

van venir. Jo sóc part de la primera genera-
ció de nascuts en España. 
En quina situació van venir els teus pa-
res? 

De fet, eren les famílies que podien, les 
que enviaven els seus fills a estudiar. No 
van venir en pasteres sinó en vaixells. Lla-
vors, Guinea encara era colònia Espanyola 
(es va independitzar l’any 1968). El meu 
pare té nacionalitat espanyola i al arribar, 
va entrar en una escola de capellans aquí 
a Barcelona. La meva mare va estudiar en 
una escola de monges a Càceres.  
És nombrós el vostre col·lectiu? 

Al barri som dues famílies. Els meus on-
cles a Estrelles Altes i nosaltres a la Zona 
Franca. A Barcelona som una comunitat 
important, encara que no sé exactament el 
número. 
Com neix la vostra associació? 

Al meu pare va ser un dels primers socis 
de Ribapua, que va ser la primera associa-
ció de Guinea Equatorial dels Bubis (Grup 
ètnic al qual pertany la seva família). La 
meva generació va viure la seva infància 
sota les trobades entre guineans que or-
ganitzava aquesta associació. Però ens en 
vam adonar que molta gent desconeix la 
nostra historia, per això vàrem néixer, per 
a donar-la a conèixer. 
Guinea té moltes ètnies… 

Sí, nosaltres som bubis, els fang són els 
del govern, els del dictador (actualment 
Guinea Equatorial està sota una dictadu-
ra militar que porta 35 anys al poder). Els 
conves estan amb l’Opus Dei. La nostra as-
sociació és oberta a tots. 
Has visitat Guinea Equatorial alguna ve-
gada? 

Mai he anat perquè quasi tota la meva 
família viu a Espanya.  
Quina visió tens del barri? 

Recordo que de petita sempre pensava a 
marxar. Deia “jo aquí no vull tenir fills” i 
mira les voltes que dóna la vida (riu). Vaig 
viure a Sant Joan Despí 8 anys i quan vaig 
tornar al barri estava canviat. Em segueix 
preocupant la joventut. Sóc crítica amb les 
entitats on no hi ha hagut relleu generaci-
onal; encara que reconec que els joves no 
s’identifiquen amb res d’aquí i que hi ha 
molt  conformisme. Sovint trobo l’expressió 
“no t’havia vist en tota la meva vida”.  Lla-
vors coincideix que els seus pares els han 
tret a estudiar fora d’aquí, a altres barris.  
A propòsit, la teva filla estudia en el barri? 

Sí, al mateix centre en el que treballo. 
Deies que vas trobar el barri molt canvi-
at, en quin sentit?  

Va venir molta gent de fora i també hi va 
haver un canvi urbanístic que va afavorir 
perquè el barri s’obri i canviï. La carretera 
del Prat i la zona de la SEAT no hi eren 
quan jo me’n vaig anar. 
I de positiu, alguna cosa que destaques? 

El moviment que hi ha va cridar molt la 
meva atenció. D’abans, només recordo els 
cursos de flamenc. En canvi ara hi ha mol-
tes activitats, encara que a vegades són re-

Yohany Limpias  -  Redacció 

“No es coneix la nostre història malgrat 
haver estat una colònia espanyola”

petitives. Les entitats, encara que liderades 
per gent gran, estan fent moltes coses.  
Has sentit racisme alguna vegada al barri? 

Al barri és més desconeixement. Amb 
l'ètnia gitana mai hem xocat. No sé bé 
perquè, però tenim una relació de cosins 
germans i sempre hi ha hagut respecte. En 
canvi, els blancs sempre ens veien com a 
monos, com objectes per tocar. M’he bara-
llat molt pel color de la meva pell… Vaig 
ser l'única negra de l’institut! 

Sempre he notat que no saben res de nosal-
tres, és un total desconeixement de la nostra 
cultura i el nostre color.  Sempre insisteixen i 
has d’estar-te justificant, em diuen: 

- D’on ets? 
- D’aquí
- No pot ser…
- Com no pot ser, has nascut tu, doncs 

jo també!
- Però és que tu ets negra?
- Perquè la meva mare i el meu pare són 

negres (posa cara d’òbvia conclusió). 

Judit Rasa és Presidenta 
de l’Associació “Genera-
ció Guineo-Catalana Ver-
ge  Basili” present al barri. 
Té 41 anys. És educadora 
d’escola bressol i treballa al 
Cotxet, va treure les oposi-
cions al 2004. Té una filla i 
porta quasi tota la seva vi-
vint al barri.

“Sóc una ciutadana del món”


